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En qualsevol cultura és normal que una part de la producció musical es faci en

la seva llengua propia. [a sabem que la cultura catalana no és precisament una

cultura normal; tot i aixó, és evident que acumulam una certa tradició i que la

nostra producció musical en el nostre idioma té una dimensió important i gens

menyspreable.
La Nova Caneó va suposar, en un cert sentit, un punt d'inflexió en aquesta

anormalitat en que vivim. La Nova Caneó s'ha de contextualitzar en el seu

moment historie, un moment caracteritzat per unes enormes ánsies i il-lusions

per la llibertat i per superar l'etapa fosca del franquisme. Sigui com vulgui, és

evident que la Nova Caneó va ser un enorme exit i que amb el temps s'ha

convertit en un referent. Un referent de compromís i un referent de qualitat.
Noms com [oan Manuel Serrat, Raimon, Lluís Llach o Maria del Mar Bonet

formen part consubstancial d'una represa en la defensa i la posada en valor de

la nostra identitat col·lectiva.

A principi dels anys noranta del segle passat várern viure l'eclosió de l'anome

nat rock catala, També aquest moviment va acumular els seus símbols i va

aconseguir generar unes sensacions de passa endavant en la recuperació de la

nostra personalitat com a poble. També aquí podríem parlar de noms mítics

com Sopa de Cabra, els Pets o Sau.

És obvi que aquests moments álgids de la música en catala són, i han estat,

fonamentals per generar uns horitzons mentals més o manco normalitzats i

arrelats al país. Ara bé, juntament amb la part més vistosa, són molts els compo

sitors, músics i grups que dia a dia dediquen el seu esforc a fer-se un espai en un

panorama musical complex i ple d'entrebancs. Molt sovint aquest esforc no es

veu recompensat així com toca, més aviat recull com a resposta una indiferen

cia gélida que pot dur a la desil-lusió,

La posada en funcionament de mitjans públics propis de les nostres instituci

ons d'autogovern és una ocasió immillorable per donar un impuls a tot aquest

conjunt de creadors i professionals del ritme i la melodia. IB3, M, Ona Mallorca

són plataformes que han de servir per difondre les novetats discográfiques
d'aquesta amalgama de músics. De fet, la desconnexió analógica i la multiplica
ció de canals -molts dels quals de caracter local, insular i balear- també sera

una oportunitat per aprofitar. Perque un dels grans problemes que té la música

feta i pensada en catalá són les vies de distribució i l'arribada a grans segments

de público En aquest paper de difusió, també la projecció exterior és important.
Una projecció exterior que l'Institut d'Estudis Baleárics i l'Institut Ramon

Llull poden liderar. EIs intercanvis amb el Principat representen un objectiu
estrategic que les nostres administracions han d'esperonar. Es repeteix rnolt

aquest tópic, pero en realitat no es veuen practiques prou potents que vagin en

aquesta direcció d'eixamplar el mereat amb totes les expectatives que aixó pot

produir.
Des d'EL MIRALL volem oferir una panorámica sobre el moment actual de la

música. Ens volem fer ressó de les iniciatives de Músics per la llengua. Volem

donar veu i difusió dins les nostres humils possibilitats a tot un moviment que

brega cada dia per construir un país més normal cuIturalment.



 



Músics per la lIengua
•

MARTA FERNÁNOEZ

Uno vegodo més, lo

plujo vo coure durant

el dio elegit per o lo

Trabado de Músics

per lo Uenguo.

EI que es podria haver convertit

en la gran festa de la música en

catalá, va quedar en un no-res. Lac

te, en el qual van faltar grups in

discutibles i públic en general, va

tenir lloc a Porreres una setmana

després del que estava previsto Així

i tot, una trentena de grups de dife

rents nivells i estils es van animar

a pujar als escenaris d'aquest
macroconcert organitzat per l'as

sociació Músics per la Llengua
amb voluntat de donar a coneixer

les formacions de les Illes que uti

litzen l'idioma propi com a llen

gua vehicular. Amb les mateixes

condicions de so i llum, cada for
mació va poder mostrar part del

seu projecte musical a la resta de

músics i espectadors.
«Nosaltres tractam els músics

d'igual a igual. El que té més discs

Dos
•

gravats no té més drets que un grup

novell», apunta Antoni Nicolau,
president de l'associació Músics

per la Llengua i cantant d'una de

les formacions amb més ressó a les
Illes durant l'explosió del rock ca

tala, Ocults. «El que defensam cri

tica que altres grans concerts per a

la normalització del catala -com

és el eas de l'Acampallengua- no

aprofitin aquesta ocasió per

promocionar eIs grups d'aquí i es

dediquin a marcar les diferencies

entre les formacions de Catalunya
i les illenques», comen ta.

El panorama

Pero per alguns el principal incon

venient de la música en catalá no

és la falta d'impuls. Tant el repre
sentant de la discográfica Blau,
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Miquel Ángel Sancho, com el

d'Ona Digital, Antoni Fernández,
creuen que el problema d'aquestes
formacions és la falta d'originali
tato «EIs grups d'ara copien massa i

necessiten evolucionar si no vo

len estancar-se», diu Fernández.

Segons Tomeu Janer, productor i

músic mallorquí, «al cap i a la fi
nosaltres som empresaris i poques

vegades ens interessam per un

grup que canti en catalá o en caste

lla, sinó per algú que ens agradi».
Eassociació treballa per aconseguir
un millor estatus d'aquest col-lectiu
«discrirninat i ignorat», segons
Nicolau. Músics per la Llengua
disposa d'un total de 24.000 euros

anuals que provenen del Consell
de Mallorca i del Govern balear,
pero el pressupost només arriba per

organitzar les trobades. «Arnb les

subvencions, hem aconseguit fer
un concert a Eivissa i un a Menorca

en edicions passades, pero no bas

ten per a gaire cosa més".

El paper deIs mitjans

EIs macroconcerts en catalá «són

una bona iniciativa per donar una

empenta a aquestes músiques que

gairebé no tenen el suport dels

mitjans de comunicació», comen

ta Miquel Ángel Sancho, que tam

bé creu que seria una bona idea que
a les trobades hi participassin grups
o artistes amb una problemática de

difusió similar, com els gallees o

els bases.
Per la seva banda, Nicolau insis

teix que la situació actual esta molt

«allunyada» de la normalització:

«EIs periodistes continuen dema

nant als músics per que canten en

Anegats
Poprock

Són uns deIs últims grups revelació de Mallorca. Des de la sortida
al mereat del seu primer disc, I'any 2003, no han deixat de pujar
esglaons. Les seves cacons aferradisses han aconseguit atreure

l'atenció d'un públic adolescent entregat a cada concert.

En conversa. «Lestigma del rock catalá ha pegat molt fort i a les
Illes hi ha un elevat nombre de gent que ja no t'escolta pel simple
fet que cantis en la teva llengua. Pero, quant a treball de camp,

podem dir que tenim molts grups que canten en catalá i l'utilitzen
de manera vehicular, encara que n'hi ha que de la música en

vulguin fer bandera.
Várem formar Anegats cinc amics de l'institut per fer-nos sentir
una mica, mai amb la voluntat d'arribar a ser un grup professional.
A hores d'ara cadascú té la seva feina, i la música només representa
el 10% dels nostres ingressos anuals. M'agradaria que es fessin
moltes més trobades. Mitiancant aquests actes, evidenciam que no

estam sols, que ens ho podem passar bé fent la nostra música. Te

nim complex d'inferioritat, pero la realitat és que feim coses tan

bones o més que la gent de fora.»
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hagués rebut les ajudes com molta

gent pensa, jo seria milionari i la

meva companyia tindria un direc

tor general», afegeix Miquel Án
gel Sancho.

catalá en un territori an és la llen

gua propia!»
El fenomen del rack catalá a les

Illes sembla que, segons músics i

productors, no va ser tan definit
com a Catalunya, «an sí que hi va

haver un fort suport institucional»,

apunta el representant d'Ona Di

gital, una de les discográfiques que
més ha apostat pe! producte en ca

tala, juntament amb Blau. «El mite

sobre les subvencions a la música

cantada en la nostra llengua a

Mallorca encara és vigent. Si Blau Lestigma

Tomeu Janer, que a més de treba
llar en el món de la producció va

viure de prop el fenomen com a

bateria de diferents formacions

musicals, explica que «la gent no

anava a veure EIs Pets o Sopa de
Cabra. EIs joves volien veure un

concert de rock en catalá, pegar
bots i mostrar banderes». En can

vi, «ara el grup agrada o no agra
da». EI terme designat per a aquest
tipus de música «sempre ha estat un

estigma, pero abans estava de

moda», En la mateixa línia, Nicolau

assegura que «hi ha molts músics

que pensen que cantar en la llen

gua propia no és qüestió de modes,
sinó que hauria de ser el més nor

mal del món, i aixó és el que
intentam aconseguir».
De moment, pocs grups i solistes

poden permetre's el luxe de man

tenir-se amb ingressos musicals.

Cap-pela
Rap, rock, reggae... 'a cappella'

Han trobat la fórmula perfecta per poder oferir un repertori de

cancons d'estils que van des del rap fins a l'espiritual negre, pas
sant pel reggae, el blues, la música tradicional i el rack: cantar a

cappella. El seu únic instrument, la veu, ha arribat a fer-se sentir a

molts racons de les Illes; pero, sense dubte, l'actuació que eIs va

consolidar com a grup va tenir lloc a Sevilla l'any 2000, amb motiu
dellliurament deIs premis MAX de teatre i arts esceniques.
En conversa. «A les Illes hi ha bastant de moviment i sembla que
tomi a ressorgir una mica el gust per la música en catalá, El proble
ma és que actuar a la Península es fa difícil sense rebre cap ajuda
institucional. De moment, la trabada no és més que una bona

oportunitat perque eIs joves puguin anar a un macroconcert an es

concentren grups de tates les edats i estils, ja sigui jazz, rack, pop,
blues, música tradicional i fins i tot infantil. Pero més enllá de ser

un acte reivindicatiu, no aconsegueix conscienciar la societat de la
problemática d'aquestes formacions. Sabem que viure de la música
a Mallorca és una utopia. En el nostre eas, la majoria sam mestres

de música i intentam continuar amb el nostre hobby, que no es

desvincula gaire de la nostra feina remunerada»
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TomeuPenya
Folk,rock

La seva trajectória musical comenca de ben jove quan decideix
penjar-se una guitarra i cantar per petits local s d'arreu d'Europa.
EI 1980 torna cap a l'illa i grava el seu primer disc, eant a la vila,
amb l'ajuda económica d'amics i veíns, A partir d'aquí, inicia la
seva carrera musical i aconseguirá mantenir-se cada cop més a dalt
fins a arribar a editar més d'un quinzena de treballs. Ara, després
de superar un cancer, torna amb un disc davall el brae i amb les
cordes vocals més afinades que maio
En conversa. «Aquests darrers trenta anys la música feta en catala
a les Illes no havia estat tan bé com ara pel que fa a la qualitat.
Últimament, han sorgit un gran nombre de grups que impressio
nen. EI problema és que del catala no se'n pot viure, i aixó ho tinc
ben comprovat. Si vols sortir de l'illa, necessites aquelles estranyes
subvencions que surten de tant en tant, i així i tot no basten. De
cada cent, un pot arribar a tenir un poc de nom a Catalunya.
Les trobades de músics serveixen per fer una festa i no sé que més.
Si tots els que hi toquen tinguessin la intenció de fer-se professio
nals, seria una bona cosa. Pero el 99% dels que hi actuen no tenen

el talent necessari per estar sobre l'escenari, i aixó és una cosa tan

sagrada com fer de cirurgiá! No per saber fer quatre acords ets

músic, i no tens dret a robar la feina a qui ha estudiat la carrera.»

S'estima que només un deu per
cen t dels que ho in tenten ho acon

segueixen. Entre les formacions

que avui poden «malviure» de la

música hi ha Antonia Font, To
meu Penya o Maria del Mar Bo
net. EIs altres només tenen l'op
ció de dedicar-s'hi de manera

semiprofessional, o ni tan sols aixo.

litzi i deixi de tenir problemes, no

tan sols per gravar, sinó també per

publicar i donar-se a coneixer, A
més de les trobades, que segons
Nicolau serveixen per «recordar

que existim i que seguim fent co

ses», esta en projecte crear una

base de dades accessible per
d'Internet per documentar la mú

sica feta a les Illes. També esta pre
vist aprofi tar el material
audiovisual que s'ha enregistrat
durant les últimes edicions per

publicar un DVD de videoclips.
«Nosaltres estam disposats a fer

Projectes de futur

Des de l'associació cultural asse

guren que continuaran fent feina

perque aquest col-lectiu es norma-

moltes coses, pero sense disposar
d'un pressupost digne i de la

infraestructura necessaria, no te

nim res a fer», recorda el líder

d'Ocults, atent als canvis que hi

pugui haver durant aquesta legis
latura. «El Govern del PP va creu

re que pagar 30.000 euros a una

persona famosa (Chenoa) perque
cantas La Balanguera eren doblers
ben invertits. En canvi, donar su

port als músics que cantaven en

la seva llengua no tenia tant d'in

teres», conclou per a qui n'hagi de

prendre nota.

Cream espais per conviure

Roldan
Cre a m e s p a i s per convínre

971 763 666 . www.roldan.es



 



 



Com váreu entrar en el món de la

música?

Ho vaig fer per la porta de darrere.

Per a mi la música era un refugi, des

de l'adolescencia era tancar la porta
de l'habitació i entrar en un món de

somnis. Jo vivia la música com una

cosa meva, com una cosa que m'agra
dava. I a partir d'aquí vaig comencar
a tocar. Primer la bateria, després el

baix, i vaig estudiar piano. A Ocults

hi vaig entrar ja com a guitarrista.
Cantant? En cercávem un i no el

várem trobar. I finalment vaig ser jo.

Com a Ocults, que al comencament
eren Ocultos, váreu participar a la

primera onada del rock catalá.

Quins records teniu d'aquella epo
ca?

Va ser sorprenent i casual. Quan co

mencárem amb Ocultos érem un grup

que feia versions de la movida madri

lenya. Copiávem aquelles cancons

que ens deien coses en aquell mo

ment. Ara bé, de manera paral-lela
estudiávem i dúiem un camí que ens

portava a fer temes propis. Quan eco

nómicament eJ?s várem poder perme

tre gravar grácies als doblers que acon

seguírem amb les actuacions que :fe

iem com a teloners, aquí ja va sorgir
la pregunta de que gravávem, I una

de les coses que havíem de decidir era

la llengua. Varem comencar essent

bilingües en el primer disco Hi ha un

segon treball que no s'ha arribat a

publicar, que consistia en vuit o nou

cancons en castella. Amb aquest tre

ball várem recórrer totes les disco

gráfiques de la movida a Madrid, on

vaig viure dos hiverns, sense cap exit.

Finalment, rebérem una oferta per

gravar un disc aquí i várem tenir dar

que si ho :feiem amb els objectius
posats a Mallorca no tenia sentit fer

ho en castella. EI que en principi ha

via de ser un single es va convertir

en un disc de deu cancons, Pa amb

oZi nacional. É� un treball fet corrents,
sense pressupost i amb unes ganes ter

ribles. Jo cree que és el disc que va

aclarir coses, entre les quals que

Ocultos seria Ocults, perque la gent

comencava ja a demanar el nostre re-

"Encara queden botigues"
CA�� pO�d..r rt..:
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pertori i no les versions que feiern
des del 1985.

Quines eren les vostres influen
cies musicals? Ja ho heu dit una

mica, les de la movida ...

Pero básicament per un motiu: les

cancons en castella, les enteníem,
i a l'hora de fer versions sempre
em vaig sentir incomode fent-ho
en angles, Ocults agafa ja consci
encia nacional a partir del tercer

disc, Mallorca sempre, del 1991.

Quan enregistrárern Pa amb oli
nacional no teníem ni idea de la

moguda del rock en catalá, no sa

bíem qui eren els Sopa de Cabra
ni coneixíem ningú. Ni tan sols
cree que poguéssim afirmar que
érem conscients que el mallorquí
i el catalá eren la mateixa llen

gua. La biografia d'Ocults reflec
teix de manera exemplar una pre
sa de consciencia nacional sobre
la marxa. No es pot comparar el

que pot sentir un músic cantant

una caneó propia en la llengua
propia amb l'aclamació del pú
blic, del que sent fent una versió
d'un grup de Madrid, per molt bona

que SIguI.

Al cap d'un parell d'anys váreu
anar a Barcelona. Quant de

temps hi váreu estar?

En principi, tots els components
del grup, que érem quatre, varern
assumir el compromís de dedicar
un any amb prioritat maxima al

grupo Durant aquest temps várem

viure tots a Barcelona. Passat l'any,
cadascú va prendre el seu camí: el

bateria va tornar a Mallorca; n'An
gels, la saxofonista, i jo várern que
dar. J o he viscut prop de deu anys a

Barcelona i el meu germá sis o set.

De tornada a Mallorca, amb al

tra gent, vareu impulsar l'associ
ació Músics per la Llengua, per

promoure eis artistes que canten

en catalá. Quins objectius us

vareu plantejar?

Lassociació va néixer el 2000, co

incidint amb la meva tornada de

Barcelona. El Ocults varem parti-

cipar en una d'aquestes marxes que
es feien pel tren de Llevant i hi
coincidírem amb altres grups tam

bé molt reivindicatius, com AI-

Mayurqa, Biel Majoral i Suso
Reixach. Junts várem decidir fer

aquesta entitat amb un objectiu
clar: trobar-nos una vegada a l'any,

La veu de Toni Roig

Va acomiadar-se quan just havia entonat les primeres notes de

Temps de revolta. Toni Roig, anima d'AI Mayurqa i impulsor de
l'associació Músics per la Llengua, va deixar órfena una terra ab
sent de referents. Home incansable i entregat a no deixar morir les
arrels de la tradició, ens contava fa uns mesos com veia ell el pano
rama de la música en catalá.

En conversa. «EI món creatiu en la nostra llengua és extraordinari
i ha millorat molt aquesta darrera década. EIs culpables de la man

ca de difusió són els poders públics, que ens tenen abandonats. No

hi ha falta de recursos; és una qüestió d'interessos.» Les formaci
ons musicals illenques, la majoria condemnades a ser un grup de
revetles estiuenques, «haurien de poder actuar en circuits estables
i continus de música en catalá, i per aixo necessitam que músics i

polítics en parlin conjuntament i es posin d'acord». Segons insis
tia en Toni, «el mal és que només es fa una trobada a l'any, i un dia
no crea hábit ni crea res. EIs mitjans sempre s'han portat extraor

dinariament bé amb la difusió del concert, pero la resta de l'any
ens tenen oblidats».



conéixer-nos i mostrar-nos el que
:feiem. Establir un nexe entre tata

la gent que, a contracorrent, insis

teix a tocar en la llengua d'aquí, per
a la qual cosa s'ha de tenir molt de

coratge, perque no hi ha perspecti
ves professionals. És un col·lectiu

de gent en que, si n'hi cap que vis

qui exclusivament de la música, és

l'excepció que confirma la regla. Jo
diria que no n'hi ha cap.

En Tomeu Penya una temporada...

Ocasionalment. Jo també una tem

porada vaig viure d'Ocults. Pero

parlava en termes de col-lectiu. Ens

trobam amb unes persones que vi

uen una passió, la música, que els
duu a mesclar-se amb altres com

elles, a fer lletres i composicions, i

a pagar-se enregistraments i discos
de la seva butxaca. Aquest és el fe-

nomen, per gris i cru que pugui
semblar. No vull semblar pessimis
ta, pero sí realista.

Han estat moltes trobades de

Músics per la Llengua. Han aug

mentat eIs grups en quantitat i

qualitat?

Jo cree que aixó és una cosa que es

manté estable. A la primera traba

da várern ser trenta-vuit. A la sego

na, una cinquantena, quantitat que

s'ha mantingut fins ara. A la Tra

bada de Músics s'hi apunten tots

els que hi ha en actiu. Un dia a

l'anya la gent li fa ganes trabar-se,
mostrar el que feim, mirar el que
fan els altres i sentir-se part d'un

col-lectiu, Jo cree que aquest és un

element que dóna forca a la traba
da. Ara, jo cree que hi hauria
moltíssimes coses que podríem fer

Viajes

Martel
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i que no n'hi ha prou de trabar
nos un pie a l'any. Lobjectiu ha de

ser la normalització del col-Iectiu,
amb unes possibilitats de tirar en

davant en condicions similars als
artistes que s'expressen en castella

o angles.

Quina creis que ha estat la res

posta del públic a les trobades?

Jo cree que també es manté esta

ble. Sempre hi ha factors circums

tancials. Per exemple, jo cree que
el simple fet d'haver ajornat la tra

bada per mal temps d'un divendres
festiu al divendres següent ha fet

que gent que estudia fora no hi

hagi pogut venir. Hi ha un sector

de públic jove que segueix les tro

bades, que ens demana per que no

seguim amb l'acampada que várern

fer dos anys. Pera nosaltres creim
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Cucorba
Infantil
És un dels grups més antics de l'illa i els avalen els més de trenta anys
d'espectacles i la desena de discs de música infantil trets al mereat.

Van créixer sols, en una epoca en que les formacions d'aquest estil
eren inexistents. Les circumstáncies, juntament amb el gran talent
que tenen per fer el pallasso, els van portar a l'éxit més esplendorós
durant la década dels vuitanta grácies al programa Trencaclosques, de
Televisió Espanyola (Illes Balears), en que ells eren els protagonistes.

En conversa. «Nosaltres vam sorgir d'una manera bastant esponta
nia i a poc a poc ens vam haver de professionalitzar per l'estirada que
vam tenir. Pero, així i tot, no vivim només de la música. Diuen que
som únics, pero la veritat és que ens agradaria no ser-ho. D'entrada
pensam que qualsevol que vulgui fer música s'ho ha de poder plante
jar professionalment, tot i que avui en dia si no ets molt guapo o no

ets el número u en tot, ho tens molt cru. El panorama musical a les
Illes actualment esta bastant bé, perque neixen.grups excel-lents que
tenen ganes d'agafar-s'ho amb serietat,»

que créixer és donar millors con

dicions de so i de temps aIs músics

per mostrar la seva feina.

Creis que des d'aquest punt de
vista s'ha millorat?

Ha estat un terna de debat durant
el darrer any, i la fórmula que hem

seguit a la trobada d'enguany és
concentrar les actuacions en un

espai i en una franja horaria, de
manera que els grups puguin to

car, no vint minuts, sinó trenta, i

tenguin més temps per fer proves
de so. De dos escenaris hem passat
a sis, i ho hem concentrat tot en

un dia, de manera que la gent inte
ressada a escoltar un poc de tot, a

Porreres, en una hora, podia veu

re quatre grups diferents.

Com veis l'actual panorama mu

sical en catalá a Mallorca?

La qualitat és acceptable. Jo cree

que és injust posar nota a algú sen

se coneixer les circumstáncies que
l'envolten. En aquest món global,
dominat per les normes que mar

quen els mercats, no es poden com

parar la demografia i els recursos

dels grups que canten en catalá dels

que tenen els que actuen en el

mereat anglosaxó, amb fires mun

dials, amb supervendes que gene
ren recursos econórnics bestials,
amb músics que es poden pro-

fessionalitzar i amb empreses de
so que poden millorar els seus

equips. Aquest mereat tendeix a

centralitzar-se, i nosaltres som pe
ri:feria en el doble sentit de la pa
raula: geográficament i lingüística
ment. El mereat no aposta per allo

que no dóna beneficis a curt ter

mini. Jo cree que la cultura no es

construeix així, es fa des de la gent,
no com a consumidora, sinó com

a creadora. Jo crec que els pobles

han de tenir de tot en la seva llen

gua. Nosaltres formam part d'un

país que históricament ha estat si
lenciat i reprimit. Psicológica
ment, el nostre poble esta malalt i

necessita atenció. Tot i aixó, em neg
a veure les coses de manera pessi
mista. Cree que hi ha qualitat, tot i

que estam perdent valor, és a dir,
músics potencials veuen que can

viar de llengua els pot reportar una

millora professional. Jo ho respect,
perque és una decisió personal.
Pero cada músic que es passa al
castella perque pensa que li repor
tara més oportunitats -i segura
ment té ra&- és un valor que es perd
per a la nostra cultura. D'altra ban

·da, hi ha gent que té ganes de fer

coses, cada any a les trobades apa
reixen grups nous, formats per gent
jove que apren a tocar, i, de mo

ment, ho volen fer en la nostra llen

gua. I, a partir d'aquí, es continuen
fent concerts, es continuen presen
tan t discos, mol tes vegades d'es

quena a les institucions, d'esque
na als mitjans de comunicació i

d'esquena als ajuntaments ... De
tant en tant, hi ha un grup que

aconsegueix despuntar perque la

gent ho necessita i li perdona que
no sigui tan bo com els estrangers.

CrisJuanico,
Ja t'hoDiré

Soul, pop rock, mediterrani
El 1991 comenca la seva carrera professional com a cantant dels

desapareguts Ja t'ho Diré, amb els quals grava set treballs discográ
fies.
A partir del2004 obre una nova etapa musical i s'enfila en un nou

proiecte amb els Mags de Binigall, un grup en que prima la caneó
tradicional menorquina reconvertida a un estil frese. El seu últim

treball, TÆJlam a sa lluna, és un recull d'estándards del jazz adaptats
al catalá.
En conversa. «A Menorca, pels pocs que som, estam millor que fa
deu anys, perque quan várem comencar amb Ja t'ho Diré gai�eb.é
només érem nosaltres. Ara tenim més varietat de grups. En prmci

pi, tocávem per gust, i encara m'ho planteig així. He� intentat
viure com a músics i és el que he fet fins ara. La darrera epoca deIs

Ja t'ho Diré no era per tirar coets, pero almenys ens podíem pagar
ellIoguer del pis o la hipoteca qui la tenia. Actualment, no tan soIs
em dedic a cantar i a fer cancons, sinó que també som productor,
faig distribució de discs i col·labor amb altres grups. Les trobades
estan bé perque els músics de tant en tant ens hem de veure. Pero
la veritat és que no sé si serveixen a banda de poder comentar coses

entre els del gremi. EI problema és que no hi ha una projecció més
enlla de l'acte anual.»



Pero jo cree que la situació només la

podem canviar nosaltres si prenem
consciencia i sam capaces d'exercir
una influencia sobre el nostre entorn

perque s'adoni que existim, que po
dem fer bones cancons i divertir la

gent.

Pariem un poc de la relació deIs
músics amb les institucions. Com
la veis?

En general, estic molt decebut amb
el món dels polítics. Sempre actuen

o

en elau electoral, i fins i tot els que tu

penses que són els teus t'utilitzen. I
aixó és moIt decebedor. Tenim un ni
vell democratic elementalíssim, amb
uns problemes histories no resolts i
amb polítics que utilitzen les insti
tucions per beneficiar el partit. No
saItres navegam dins aquestes aigües.
En tots els anys de democracia no

he vist cap govern que demos tri que
esta interessat en la cultura d'aquí. I

m'agradaria veure'n alguno

Quines reivindicacions fa la vostra

associació aIs nous governs?

Jo deman a les institucions que

tenguin una consciencia clara que
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qui crea és qui manté la cultura viva.

I després el poble decideix si l'obra
és bona i la popularitza. Pero el que

passa és que les obres no surten del

racó an estan ficades. Les instituci

ons han de prendre consciencia que
el creador s'ha de poder dedicar a

crear. Aixo, des del punt de vista del

mereat, no és possible. Per tant, o ens

abocam vers els nostres artistes amb
recursos economics, amb distribució
de discas i amb projecció als mitjans
de comunicació, o no hi ha res a fer.

EIs mitjans no treuen els artistes per

que diuen que no tenen el nivell ade

quat. I quan l'arribarem a tenir? Jo
entenc que les emissores privades no

vulguin treure cantants d'aquí per

que no cobren d'ells, pero les públi
ques haurien de posar una de cada
dues cancons en catalá, Hi hauria
d'haver llistes de hits i videoelips d'ar
tistes d'aquí. Aixo també hauria de

Antonia Font

Pop 'atemporal'
Diuen d'ells que han aconseguit dignificar la variant dialectal balear,
fins ara assimilada només en ambients folks. Sanen des de l'any 1997 i ja
tenen 5 discs al mereat, l'últim publicat amb el nom de Batiscafo Kattuskas.
La seva originalitat, tant en les lletres com en la música, ha deixat el
llistó ben alto
En conversa. «El panorama musical el veim bastant bé perque la qualitat
ha millorat molt en aquests darrers deu anys. Quan nosaltres vam co

menear, tothom feia el mateix, i ara hi ha grups molt diferents: punkis,
de pop imaginatiu, etc. Antonia Font no ha fet cap au de dos vermells,
simplement vam tenir la sort de saber sortir del que feia tothom, una

mentalitat que ara tenen les noves formacions i que dóna salut a la mú
sica. Per arribar an sam ara (que tampoc no és tant), ens ha passat una

decada i només hem aconseguit treure uns quants discs i que hi hagi vuit
o deu mil persones a qui agradam. Si el catalá és una llengua que fa segles
que ha estat discriminada, és normal que necessiti un suport i unes inici
atives especials (com les trobades) que no han de menester altres llen

gües com el castella o l'angles. Pens que ja és hora de poder fer música
com si fóssim un país norrnal.»
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servir per donar a conéixer la nostra

cultura als nouvinguts.

La qüestió deIs mitjans de cornuni
cació és molt important. EI tanca
ment de Som Radio va ser un mo

ment crítico I ara?

Escolt les emissores de radio actuals,
i el percentatge de música en catalá fa
rialles.

Creis que ha augmentat la conside
ració social deIs músics que can

ten en catalá?

No. Durant l'epoca del boom del rock
en catalá hi va haver una moda i un

cert prestigi, pero ara no. M'estic tro

bant grups que tenen tres discos en

registrats, com els Mal Vici, grups que
et diuen «en un any hem fet dos
bolos». Estam parlant d'un grup que
estava en una empresa d'espectades.

EIs Músics per la Llengua han po
sat en marxa un local de concerts

a Porto Cristo. Ens podríeu expli
car en que consisteix aquest pro

jecte?

La mancanca de locals per tocar en

directe és tanta que hem posat en

marxa aquest nou local, que esta a dis

posició de tots els grups que hi vulguin
passar i tocar. Des del mes de juliol,
en que várem obrir, cada setmana n'hi
han passat un o dos. És una sala peti
ta, pera que reuneix condicions acús

tiques per fer un concert.

Quin missatge faríeu arribar a la
resta de músics que canten en ca

tala?

Que nosaltres mateixos hem de tenir
les coses dares i no hem d'acceptar
que ens dassifiquin com a persones
tancades. Músics per la Llengua no

hauria d'existir. Hi és perque les con

dicions dels autors són dolentes.

Aquí, cantar en catalá s'acosta més a

un hobby que a una trajectória artísti

ca i professional. Així i tot, dins el

col-lectiu de músics hi ha gent que té

aspiracions artístiques pero no pro

fessionals, i vol desenvolupar la seva

creativitat només per mostrar-la a la

societat.

Uc
FoIk
Lúnic grup de música tradicional que sobreviu a Eivissa canta en catalá
des de l'any 1969. Lobiectiu principal de la formació, recuperar la digni
tat del canconer illene i donar continurtat a la música popular, es veu

trencat per un futur incert i més aviat pessimista.
En conversa. «La música i la cultura popular a Eivissa esta a punt de

desapareixer, És una illa petita i amb massa poca consciencia com per
que es defensi la propia cultura. EIs nivells de parla catalana baixen
progressivament, tot i que a les escoles se n'ensenya. Ens sobren les dues
mans per comptar e! nombre de grups que utilitzen la nostra llengua.
Només cal recordar la trobada que es va fer a la més gran de les Pitiüses;
la majoria d'espectadors érem eis músics que havíem de pujar a tocar.

Som un territori 'comanxe'. Si Uc s'ha pogut mantenir durant tants d'anys,
ha estat perque no ens hi hem dedicat professionalment.»

Fora des Sembrat

Poprock
[a han complit eis 16 anys sobre l'escenari i, de moment, sembla que
encara va per llarg. Tot i que actualment només hi ha dos membres de la
formació original en e! grup i que el seu últim disc té poc a veure amb la
seva trajectória discográfica anterior, no es pot negar que encara són un

referent dins e! panorama musical en catala a les Illes. EIganxo: la poten
cia deis directes.
En conversa. «Nosaltres que tenim l'oportunitat d'anar a tocar fins a

Catalunya veim que allá encara hi ha una mica de bullici, mentre que a

Mallorca esta tot més complicat. De motius, n'hi ha molts, pero el que
ens ha fet més mal és deixar de ten ir e! suport institucional amb el qual
comptávern fa uns anys. Des del moment en que t'etiqueten per qüesti
ons de llengua, se't tanquen moltes portes. La nostra música ens ajuda a

viure (o a malviure). Som semiprofessionals, ja que cadascú té la seva

feina a part; pera tampoc no es tracta d'un hobby, perque hi dedicam una

part important del nostre temps.»

Herbes Dolces
FoIk
No es conformen amb el fet d'interpretar cancons i peces instrumentals
tradicionals de les Balears, sinó que hi aporten temes de fabricació
propia. Així mateix, s'impliquen a trobar noves sonoritats, ritmes i
formes per deixar d'assimilar e! folk amb e! passat. D'ells en destaquen
les ganes de fer ballar el público El seu repertori comenca a sonar l'any
1996 i indou jotes, boleros i fandangos, a més de romaneos deis Paísos
Catalans.
En conversa. «Veim que hi ha molt d'interes per part deis músics, pera
també molt poca sortida, com sempre. Si no cantes en castella, aquí no et

mous. Creim que es fa molta de música, tot i que potser la qualitat no és
tan bona com la que voldríem. Herbes Dolces és per gaudir de la música
i per fer passar una estona agradable a la gent. Si ja és difícil viure del pop
rock en catalá, de la música tradicional no cal ni pensar-ho. A les troba
des hi hem de ser. Si tots feim una mica de pinya, potser aconseguirem
alguna coseta. El que trava un poc eis grups és pensar que anirás a tocar

durant 15 minuts a un concert on, segurament, no tindras e! plaer de

poder sonar bé. Allá no hi ha possibilitat de fer una prova de so i l'equip
depen de! pressupost de que disposi l'associació. El problema de Músics

per la Llengua no és l'organització, sinó la falta de financament públic.»



Orwell2001
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Quan IIescriptor Eric
Arthur Bloir; més

conegut com o

George Orwell, vo

escriure 1984 el seu

objectiu ero fer uno

crítico ferotge de
IIestolinisme, o partir

diuna sodetat

futurista que era

controlada amb

aparells de televisió

interactius i en que lo

dissidenda ero

esclafada sense pietat
per l'Estor, dirigit pel

Gran Germó.
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Una de les manifestacions més

iróniques d'aquest sistema era

l'anomenada novoparla, un mo

del de llenguatge ideat precisa
ment per evitar el pensament
lliure, ja que eIs conceptes i les

expressions que suposassin al

gun tipus de reflexió n'eren eli

minades.
Orwell va encertar algunes co

ses, pero es va equivocar de soci

etat. Sembla que les dictadures

totalitáries han passat a la histo

ria, pero el control social es fa

amb el domini deIs rnitjans de

comunicació de mas ses i de l'ús

delllenguatge per assolir l'adoc

trinament ideológic. Lanome

nada «guerra contra el terroris

me» ha comportat la desfigura
ció de la idea de «democracia»,
que avui dia abraca models tan

dispars com el rus, el ture o el

marroquí, autén tics fars cap aIs

quals s'encaminen les democrá

cies més consolidades d'Europa
i eIs Estats Units.
Precisamen t, un deIs fets

destacables deIs dar
rers temps a Occi
dent ha estat l'accés
al poder de partits
d'extrema dreta. Ca
sos com eIs d'Espa
nya, Italia, Austria,
Estats Units o

Polonia són paradig
rn

á

t ics en aquest
sentit. Pera no ha

provocat gaires con

flictes de caire polí
tic, si n'exceptuam el
eas austríac.
Com s'explica aquest
fet? Les democráci
es occidentals dei
xen accedir aIs go-

Igl�lItf4'11.1

verns, sense cap reacció, forma

cions de caire extremista? La

resposta és clara: eIs pressupósits
polítics d'aquests partits no en

tren en conflicte amb l'actual

projecte europeu, que exclou, en

canvi, les posicions situades a

l'esquerra de l'espectre. Neolibe

ralisme eco n
ó
m i c i discurs

neoconservador són dues cares

de la mateixa moneda.
En aquest sentit, el neoconserva

dorisme ha guanyat el combat de

les idees. Límportant ja no és la

cohesió social, sinó el creixe
ment económic a qualsevol preu.
La democracia entesa com a sis
tema de valors basat en la idea

de ciutadania és considerada una

rémora del passat. Per contra, es

posa l'accent en l'acumulació de

tot el poder entorn de líders forts
i autoritaris, com no es cansen

de repetir un dia i un altre perso

natges com Rajoy i Estarás. EI

que s'imposa és la campanya de

difamació permanent contra l'es

querra i el nacionalisme, i les

critiques a les actituds dialogants,
pactistes i respectuoses deIs drets
de les persones i deIs pobles.
La demagogia orwelliana deIs

nous líders, basada en el seu con

trol deIs mitjans, esta modelant

les societats occidentals cap a la

involució política i social, cap a

models formalment «dernocrá

tics», com ara mateix Rússia o

Turquia. Perque l'important ja no

és el contingut -la qualitat- del

sistema, sinó tan soIs la forma
-l'entramat institucional.
La pregun ta és: ens resignarem
a un futur com aquest o decidi
rem d'una vegada qüestionar el
sistema de valors que ens estan

.imposant com a únic possible?
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el 2007. Des del 2003 és regidor a l'Ajuntament de
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Govern d les lIIes Balears.



En quina situació heu trobat la Con
selleria de Medi Ambient?

de les Illes Balears i 8 milions de l'Ins

titut Balear de la Natura (IBANAT).

Tal com ja he explicat al Parlament,
l'herencia rebuda és difícil de gestio
nar, amb un deute d'uns 622 milions

d'euros. D'aquest deute, a les empre
ses' públiques en corresponen 492

Quines són les prioritats del depar
tament que dirigiu per aIs propers

quatre anys?

milions: 414 milions de l'Agencia
Balear de l'Aigua i la Qualitat Ambi

ental (ABAQUA), 70 milions de Ports

La Conselleria de Medi Ambient abra

camoltsd'am
bits d'acció,
tots fona

mentals per

complir els

reptes, cada

vegada més

exigen ts, de

la bona gestió mediambiental en un

territori com les Balears, que precisa
ment destaca pels seus importants va-

«El nostre valuós entorn natural.
ens aporta una qualitat que

assegura el progrés económic»

lors naturals. A més a més, preservar

els valors i dels recursos naturals de

les Illes és un objectiu estrategic per a

una economia turística com la balear.

Malgrat tot, la bona gestió mediam

biental no és únicament una exigen
cia turística, sinó una demanda del

conjunt de la ciutadania. Recursos

hídrics, gestió del medi natural, lito

ral, la mar, qualitat ambiental i edu

cació ambiental, tots són reptes im

portants pels quals cal treballar a fi

d'assegurar unes Illes Balears soste

nibles que comptabilitzin, de mane

ra equilibrada, el progrés económic

amb la conservació adient de l'entorn
i dels valuosos recursos naturals. No

podem en tendre la nostra terra sense

un esment especial en la preservació

�mbat
Llibres
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de l'entorn, del paisatge i del patri
moni natural, que ens han d'apor
tar un valor afegit que ens facin
atractius com a destinació turísti
ca, i una qualitat de vida als nos

tres ciutadans.

Des de sectors ecologistes s'ha
criticat que eis PORN que
proposau per ais pares de Llevant
i Cala d'Hort siguin básicament
eis del Pp, que no era precisament
proteccionista. Que hi teniu a dir?

EI govern anterior del PP inicia
l'elaboració d'aquests dos PORN,
pero finalment caducaren perque
s'exhaurí el termini de dos anys
per aprovar-los de manera defini
tiva. Davant aquesta situació, el

que hem fet nosaltres és comencar
de bell nou la tramitació perque
no teníem altra sor tida. El punt de

partida en la delimitació ia és dife
rent perque, en el cas del PORN
DE Llevant, hi hem incorporat les

finques de Son Jaumell i Can Pati

lla, que sumen 200 hectárees més

del municipi de Capdepera. En

aquest nou procediment que ara

hem iniciat, la Conselleria esta
oberta a suggeriments d'aiunta
ments i de propietaris per ampliar
les delimitacions inicials. Lámbit
dels PORN no esta tancat, és flexi

ble, i en elaborar-los és precisa
ment quan es poden produir no

ves incorporacions de finques,
sempre cercant l'acord amb propi
etaris, ia que l'objectiu és, en defi

nitiva, conservar i gestionar les se

ves finques i, en aquest sentit, és

imprescindible la seva col-laboració
i la seva bona disposició.

En quin moment esta el procés
de conversió de la serra de Tra
muntana en pare natural?

La serra de Tramuntana ia és pa
ratge natural, una figura de protec
ció semblant a la de pare, de la qual
es diferencia perque no inclou el
dret de tempteig i retracte per part
de l'Administració quan es venen

les finques. Aquest dret de temp-

teig i retracte que implica la figura
de pare havia generat moltes reti
cencies entre els propietaris de les

finques. Ates que realment el grau
de protecció dependra del que es

tableixi el PORN que finalment
s'aprovi, no veim la necessitat de
canviar de figura de protecció per
incloure-hi un dret que genera
conflicte amb els propietaris. D'al
tra banda, des de la Conselleria ia
hem anunciat que la nostra inten
ció és incloure-hi algunes zones

naturals dels municipis de Calvia
i Andratx que casualment en va

ren quedar fora en la tramitació de
la passada legislatura.

Quin és el vostre model de ges
tió deis espais naturals protegits?

Rem de garantir la protecció com

pleta de les arees naturals més sen

sibles i, on sigui possible, implan
tar fórmules que permetin la via
bilitat económica i social d'aques
tes zones mitiancant el turisme

sostenible, l'excursionisme, l'agri-



Canviant de tema, és necessari
construir rnés carnps de golf?

EI golf, com la nautica, implica un

determinat turisme amb elevat po
der adquisitiu. A més, pot contribuir
a la desestacionalització. Una altra

cosa és que el golf s'hagi fet servir
com una excusa per urbanitzar, per
construir nous complexos hotelers
o d'apartaments. En qualsevol cas,

cultura ecológica, l'artesania i el
foment dels productes tradicionals.

Empero, tan important com la pro
tecció és la gestió dels espais natu

rals preservats. Sense una bona ges
tió, la protecció pot quedar en no

res. Per aixó, cal comptar amb la
col-laboració i la complicitat dels

propietaris. En aquest sentit, crea

rem línies d'ajuts als propietaris de

finques protegides per conservar i
millorar els seus terrenys. La seva

participació és fonamental.



en aquest moment és una decisió
deIs consells insulars. Des de la Con
selleria de Medi Ambient, vetlarem

perque eIs projectes no afectin zo

nes d'especials valors naturals i que
usin aigua depurada.

construir més ports esportius,
pero ha aixecat polémica la lIum
verda donada a Port Adriano.

Quina sera la política del vostre

departament en aquest ambit?

El pacte de govem aposta per no

Estudiarem l'increment del nom

bre d'amarratges als ports públics,

pera tenint ben present el nostre

compromís, assumit en el pacte de

legislatura, de no crear nous ports
esportius ni permetre grans ampli
acions deIs que ja hi ha. També te

nim previst potenciar les marines

seques. Un altre objectiu és millo
rar la gestió deIs amarratges amb
la implantació i l'aprofitament de
noves tecnologies. Pel que fa a

l'ampliació de Port Adriano, la tro

barem aprovada, sense possibilitat
de fer-la enrere.

Un aspecte important és la pre
servació de la biodiversitat, ame

nacada sovint per l'acció huma
na. Quins projectes teniu en

marxa per preservar la fauna i la
flora de les Illes Balears?

Desenvoluparem un programa de

recuperació d'especies amenaca
des, amb el pla corresponent a ca

dascuna. Recentment, hem apro
vat el pIa de recuperació del ferre
ret, de I'águila peixatera i del
Limonium. Aprovarem i implanta
rem un pla de reforestació que pro
regirá eIs arbres plantats de l'acció
de les cabres. I, vinculat amb el pIa
de reforestació, continuarem apro
fundint en la tasca de prevenció i
lluita contra eIs incendis forestals.
En aquest sentit, hem aprovat un

decret que preveu mesures de ca

racter permanent, sense haver

d'aprovar ordres any rere any.

Entre els vostres projectes per a

aquesta legislatura destaca la lIei
del paisatge. Quins aspectes
hauria d'incloure?

La llei del paisatge catalogara eIs

paisatges que cal preservar i avalu
ara les actuacions en sol rústico
Rem d'aconseguir la integració
paisatgística de les noves construe

cions, públiques i privades, en sol
rústic perque ens podem trobar
amb edificacions perfectament le

gals que suposen una agressió al

paisatge. Ri ha solucions arquitec
toniques per assolir aquest objec
tiu. També pensam que les edifica
cions no agraries en sol rústic pa
guin un canon que es reverteixi en

el paisatge per compensar l'impac-



te provocat per la construcció en sól

rústico

EIs sindicats varen denunciar, du

rant la passada legislatura, l'actitud

dels anteriors gestors en relació

amb eIs delictes contra el medi

ambient. En concret, el Govem no

plicació o dificultat. En aquest sen

tit, les árees recreatives poden com

plir una funció molt important i per

aixó seran potenciades. Rem de te

nir en compte que enguany les árees

recreatives gestionades per la Conse

lleria de Medi Ambient han acollit

prop de 7.000 persones.

«El PORN de Llevant

Siampliara encara més amb

acords amb eis propietaris»

feia arribar les denúncies deIs

agents mediambientals a la Fisca

lia. Quina sera la vostra política so

bre aquesta qüestió?

Estam ultimant una nova instrucció

que determinara el procediment que

hauran de seguir els agents
mediambientals per tramitar les se

ves denúncies i que eliminara la de

cisió política en aquests assumptes tan

delicats. Lenviamenr de denúncies a

la Fiscalia o al jutjat s'ha de fer no

més d'acord amb criteris jurídics de

si hi ha o no indicis de delicte.

La lluita contra la massificació del

medi natural passa per construir

noves arees recreatives que con

centrin eIs visitants de cap de set

mana?

Les árees recreatives són una bona

eina per atendre la demanda de natu

ralesa i aire pur per part de molts eiu

tadans. Rem de pensar que hi ha fa

mílies que no poden fer sortides a la
natura per rutes o itineraris que po
den presentar un cert grau de com-

ParIem ara

de la políti
ca hídrica.

La propera
canalitza
ció de sa

Costera per
metra augmentar el cabal fins a Pal

ma i altres zones urbanes. Com esta

aquest projecte?

Laportació de sa Costera sera una re

alitat l'any que ve, i contribuirá, de

manera important, a complir l'objec
tiu d'abastir la població d'aigua de

qualitat. Rem de pensar que el cabal

de sa Costera equival a una quarta

part del consum d'aigua de Palma.

En quins altres aspectes canviará

la política del Govem en aquesta
materia?

Ri ha reptes importants per als pro

pers anys, com acabar i posar en mar

xa les dessaladores d'Andratx,
Alcúdia, Ciutadella i Santa Eulária, i

completar la xarxa d'aigua potable en

alta, per tal d'enllacar les diferents

zones de Mallorca i dur aigua de qua
litat on faci falta en cada momento

Tenim depuradores antigues i en part
saturades per l'increment de pobla
ció d'aquests darrers anys, per la qual
cosa caldrá invertir a millorar-les i

condicionar-les, a més d'aprofundir

EntreviliiSel2&1
en el tractament terciari i en la

reutilització de les aigües depurades.
En definitiva, es tracta d'abocar a la

mar tan poc com sigui possible, i si

s'hi aboca, que sigui en les millors

condicions possibles de qualitat de

l'aigua depurada.

Un problema preocupant és la con

taminació deIs aqüífers, provocada
pels vessaments industrials i, sobre

tot, pels adobs agrícoles. En algu
nes poblacions, com sa Pobla, l'ai

gua ja no és potable. Que pot fer la

Conselleria de Medi Ambient per
solucionar aquest problema?

Una solució a aquest problema és

construir plantes potabilitzadores. A

més de sa Pobla, la situació també es

produeix a Menorca, on cal dr á

con s truir plan tes de tractamen t

d'aquest tipus. A Menorca també te

nim la intenció d'impulsar un pla de

qualitat de l'aigua de l'illa, precisa
ment per solucionar aquesta proble
mática. Alhora s'han de localitzar els

principals focus de contaminació i

establir mesures per evitar-la.

Hem entrat en la temporada de plu
ges, en que sovintegen les torren

tades. EIs nostres torrents estan en

condicions?

Davant les darreres tempestes, en ge

neral, la nostra xarxa hidrológica va

respondre bé, pera, com to ts

recordam, hi va haver problemes
puntuals per la inusual intensitat de

les precipitacions. Així i tot, estam

decidits a augmentar substancialment

la inversió en la neteja i el condicio

nament dels nostres torrents, espe
cialment en els que presenten un rise
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més elevat d'inundació. Estam nego
ciant amb Madrid una aportació eco

nómica del Govern central per dur a

terme aquestes actuacions que podria
estar al voltant dels 60 milions
d'euros en quatre anys.

Les polítiques mediambientals estan

prenent molta relleváncia en l'ám
bit internacional. Líders polítics com

Blair o Merkel han alertat contra el
perill que pot suposar el canvi clima
tic. El recent premi Nobel a Al Gore
significa un suport innegable a

aquestes tesis. Quina opinió en te

niu? Pensau que la situació del cli
ma en I'árnbit mundial és tan greu?

La majoría dels científics de prestigi
mundial confirmen la tendencia al
canvi climátic i la contribució de l'ac
ció de l'ésser huma a aquesta trans

formació atmos:ferica, certament pre
ocupant. Sense caure en alarmismes,
els governs de tot el món i els ciuta
dans ens hem d'implicar en aquesta
lluita. Des del nostre ambit d'actua
ció, la Conselleria elabora l'estrate

gia balear contra el canvi climátic,
que preveura actuacions de consci
enciació ciutadana en l'estalvi ener

getic i l'ús del transport públic, la po-

tenciació de les energies més netes i
la implantació de mesures d'eficien
cia energética. Val a dir que l'acció
del Govern de les Illes Balears en

aquest sentit és transversal. Serien de
poca eficacia mesures aíllades i pun
tuals, i aixó vol dir que la lluita con

tra el canvi climátic és una qüestió
que ha d'afectar tothom.

Una part de la responsabilitat del
vostre departament és conscienciar
la ciutadania que ha de respectar el
medi natural. Quins projectes d'edu
cació ambiental impulsareu?

Potenciarem l'educació ambiental
d'infants i d'adults amb una amplia
oferta d'activitats lligades a la natura

i la protecció de l'entorn. Incremen
tarem la nostra presencia a les fires
per sensibilitzar la població en rela
ció amb les qüestions mediam
bientals internacionals i específiques
de les Balears, i per donar a coneixer
els esforcos que feim les institucions
i les empreses de les nostres illes en

aquesta materia. Igualment, posarem
en marxa campanyes informatives i
divulgatives per conscienciar els eiu
tadans de la importancia de preser
var l'entorn amb l'estalvi energetic,

el foment de la separació, e! reciclat

ge i la reutilització de residus, i l'ús
de productes i tecnologies netes i sos

tenibles.

No voldria acabar l'entrevista sen

se demanar-vos pel futur d'UM, el

partit en el qual militau. EI mes de
novembre hi ha un congrés. Maria
Antonia Munar es retira. Quina Ií
nia política voldríeu que sortís ven

cedora?

Del proper congrés ha de sortir un

partit renovat, amb relleu

generacional, unit i centrat. Centrat,
perque som una opció que se situa en

el centre polític de les Illes Balears, i

centrar en la lluita per Mallorca, per
la seva identitat i pe! benestar dels
seusciutadans.

Sou un deIs consellers amb més

projecció pública. Teniu altres as

piracions polítiques, a més de la
Conselleria que ocupau?

És una conselleria molt gran i im

portant, i la meya aspiració en aquests
moments és fer-hi una bona feina
durant aquests quatre anys al servei
del meu país.
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VERMELL
A l'IE-Salut, per les nombroses denúncies de discriminació

lingüística a la sanitat pública. El personal medie i d'inferme

ria que no parla ni entén la nostra llengua obliga a que paci
ents que no dominen el castella es trobin en situació d'inde
fensió. No és justificable de cap manera que el personal sani

tari no estigui capacitat per atendre en catalá, EI nou executiu

ha de posar ja mans a l'obra per garantir que es respectin els
drets lingüístics dels pacients,

GROC
Al Govern de les Illes Balears, per uns pressuposts insufici
ents en política lingüística. EIs 5,4 milions inicialment anun

ciats eren prácticament els mateixos que hi destinava el Pp, si

bé la decisió del darrer moment d'augmentar la quantitat fins
a 5,8 milions representa una certa rectificació. Tenint en comp
te els canvis demográfics i socials que han viscut les nostres

illes durant els darrers anys, cal que les institucions dediquin
més recursos a promoure l'ús del catalá en tots els ámbits, Alló

important ara és que es posin en marxa les primeres mesures

i que es comenci a notar el canvi en aquesta materia.

VERD
A Google, per incorporar el .cat al seu cercador. Lexit
d'aquest domini, que ha arribat a les 430.000 planes, ha im

pulsat l'empresa californiana a incloure'l en el seu motor de
cerca. Internet es va consolidant, d'aquesta manera, com un

dels pocs ámbits en que la situació de la llengua catalana
s'acosta a la normalitat.?

-

�
OFICINA DELS

�Oficina dels Drets Lingüístics és un mecanisme de defensa contra les agressions lingüístiques pel fet
d'expressar-se en catala, Si heu patit alguna agressió o discriminació per raons de llengua, podeu fer-ho

arribar a l'Oficina pels mitjans següents:
Correu electrónic: drets@ocb.cat

Correu postal: Oficina dels Drets Lingüístics
C. del Pare Bartomeu Pou, 31, baixos

07003Palma
Teléfon: 971 723299



20 € OFERTAESPECIAL
per als socis de l'Obra Cultural Balear

ELMIRALL

Sr./Sra. _

___________________ DNL _

Adre�a--------------------núm. pIS __

Codi postal població _

Telefun
_

Em subscric a la revista EL MlRALL, al preu de 25 euros de quota anual. Podeu presen
tar els rebuts a l'entitat bancaria/d'estalvi que indic a continuació i a la qual deman que
els accepti i els carregui al meu compte:

Banc/Caixa _

Agencia/oficina ------------------
DC cte./lta. núm.

Signatura

EL MlRALL: Carrer Bartomeu Pou, 31 ·07003 . Palma' Te!. 971 72 59 37 . Fax 971 71 93 85
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doan Veny publica un llibre i és nomenat doctor 'honoris causa'
per la Universilat de Valencia

El Consell de Govern de la Universitat de Valencia ha nomenament Joan Veny i CIar doctor honoris

causa.

Joan Veny és professor emerit de la Universitat de Barcelona i esta considerat un referent fonamental

en l'ámbit de la filo logia románica en general, i de la dialectologia catalana en particular. Ha tingut una

dilatada vinculació amb la Facultat de Filologia, Traducció i Comunicació de la Universitat de Valen

cia, amb la qual ha col-laborat en nombrosos projectes. La seva figura ha estat considerada com «un

dels fars dels estudis de filologia catalana».

D'altra banda, el doctor Veny també és notícia perque l'Editorial Mollli acaba de publicar, dins

la col·lecció Tomir, elllibre Escrits lingüístics mallorquins.
Aquest llibre, complement d'un altre d'anterior, Escriptura i oralitat a Mallorca (Editorial MolI, 2003),
recull diversos treballs sobre aspectes de lexicografia, cultura popular, entorn natural i onomástica,
seguits de les semblances d'Antoni M. Alcover, Francesc de B. Moli, Aina MolI, Jaume Vidal Alcover,
Damiá Huguet i Josep Massot. Hi trobareu tot un ventall de temes entorn, basicament, de la varietat

mallorquina: les meravelles del portentós Diccionari Alcover-Moll, una col·lecció de cancons popu

lars al voltant de l'amor en que se subratlla la importancia del lexic, comentaris sobre llibres relatius a

costums de la pagesia i l'art de construir cabanes, una breu historia lingüística dels peixos de la nostra

mar o l'estudi diacrónic de noms de lloc i de persona, antics i moderns.

Increment del pressupost de Política lingüística
Finalment, sembla que el pressupost destinat a la Direcció General de Política

Lingüística del Govern de les Illes Balears per a l'any 2007 sera de 5,8 milions

d'euros, una quantitat que suposa gairebé un augment d'un tere respecte aIs 4,3
milions que s'havien pressupostat inicialment. És ver que aquesta quantitat re

presentava un increment respecte al que hi havia dedicat l'executiu anterior, del

Partit Popular, pero era inferior al que tenia en temps del pacte de progrés.
Cal fer esment de les gestions de l'Obra Cultural Balear davant eis responsables
polítics de les distintes forces que conformen el govern actual per possibilitar
aquesta puja. �Obra Cultural Balear va presentar un estudi sobre eIs doblers que

dediquen a política lingüística la resta de comunitats autónomes, el qual demos
trava que les Illes Balears es troben molt enrere respecte a Catalunya, Galícia i el

País Base, que disposen d'un pressupost per habitant en política lingüística molt
més elevat que el nostre.

-,

ilil de participacií al XXI Geminari Blanqlerna
Durant els passats 26, 27 i 28 d'octubre ha tingut lloc, a la platja de Muro, la
vint-i-unena edició del Seminari Blanquerna, amb un important exit de par
ticipació. EIs temes per tractar en aquesta ocasió han estat els reptes de futur
d'Europa, la Mediterrania, els Paisos Catalans i Mallorca. Hi han pres part
algunes de les personalitats amb més projecció intel-lectual del moment, tant

�e l'ámbit catalá com europeu (Michael Keating, Miquel Sellares, Miquel
Angel Maria, Joaquim Arrufar, Tonina Siquier, Margalida Capellá, Jordi

Perales, Xavier Vence, Alfred Bosch, Miquel Cardell, Gabriel de la S. T.
Sampol, Damia Pons, Tomeu Martí i Anna Gabriel). Hi ha hagut 150 inscrits
imés de 300 participants,provinents dels Paísos Catalans, Galícia, Escocia i
Memanya. :Aimés, el seminari ha comptat amb gent de totes les edats i de les
mverses;gensibilitats del úacienalísme polític i cultural.
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Neix un canal de televisió en catala per Internet
EI grup Enderrok és notícia per la seva intensa tasca de modernització. Per una

banda, ha presentat una nova revista: Sons de la Mediterrania, especialitzada en el

camp de la música folk. Per altra banda, acaba de llanear l'edició digital de les seves

publicacions, les revistes Enderrock, Jaf i la ja esmentada Sons de la Meduerrania.

Aquestes edicions digitals, a més a

més de permetre la lectura dels ar
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mentar l'opció de llegir artides de
revistes anteriors o de baixar diver
sos continguts multimedia. Ho po
deu visitar a l 'adreca: http://
www.enderrock.cat.
Per altra part, també té a la disposi
ció del públic un programa musi
cal a televisió per d'Internet:
VilawebTV. Es pot descarregar a

l'adreca: http://www.vilaweb.tv/
?video=5002.
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II CJIB demana I'elaboració d'un pia de joventut .

per a les Balears
El Consell de Joventut de les Illes Balears ha demanat a l'actual Govern
balear l'elaboració d'un pla de [oventut que dissenyi les línies d'actuació dels

propers anys en aquesta materia, tal com indica la Llei de ioventut. Lentitat

demana a les institucions que assumeixin que les polítiques de joventut no

són just responsabilitat de la Direcció General de Joventut, sinó de totes les

conselleries i de la practica totalitat de departaments, en que s'apliquen me

sures que també afecten els joves, com ara mobilitat, educació, salut o treball.
EI CJIB exigeix al conseller d'Esports i Joventut i al director general de

[oventut que liderin un procés amb la participació de tots els departaments i

que elaborin un pIa que reculli les accions que s'haurien d'aplicar per establir
la base de les polítiques de [oventut a les Illes Balears. Lorganisme ha denun
ciat que entre els anys 2001 i 2004 hi havia un pla de joventut que marcava la
línia d'actuació de l'executiu. Amb el canvi de govern de l'any 2003, el pla es

va deixar de banda. Aquest fet es produí, en part, perque s'aprová sense ser

acceptat per totes les forces polítiques del Parlamento El CJIB demana que el
nou pla de joventut estigui totalment consensuat entre els diferents grups

parlamentaris per evitar fets com aquesto EI pla haurá de tenir també l'apro
vació dels diferents consells insulars i dels municipis. A la llarga també s'hau

ran d'elaborar plans de joventut de caire insular i municipal. Eenritat consi

dera que en el procés d'elaboració del nou pla de joventut de les Illes Balears

s'ha de prioritzar i valorar l'opinió dels joves, i s'ofereix a participar en l'ela

boració.
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Cent raons per preservar les trames medievals

• • •

i la tasca de Uuadrado
ANGEL FRANCESC GENÉ I RAMIS

Grades a Josep Maria

Quadrado i Nieto, el
claustre de Sant

Francesc, la torre de

Paraires, les murades

d'Alcúdia i la porta del
Moli no desaparegue

ren durant el segle XIX.

Quadrado també contribuí amb

aquesta tasca al fet que certs sec

tors de la població es contagiassin
del seu amor al patrimonio Avui,
aquest amor tan fructífer ens dóna

una raó més per protegir-lo i, amb

el patrimoni, les trames medievals.

No som els primers que parlam de

la tasca de protecció dels nostres

monuments que féu Quadrado; ell

mateix publica alguns documents

i comentaris sobre la qüestió el

1888. Llavors n'han parlat, entre

d'altres: [aume Salva (<<Quadrado,
defensor de los monumentos de

Mallorca», Mayurqa 3-4, 1970),
Llorenc Pérez (<<Quadrado, defen

sor de los monumentos nacionales
de Mallorca», opuscle d'edició ca-

e

e

e

en
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O
a
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V1Sta general de laporta del Moll i la murada en la seua disposició original (1892). Arxiu de la

familia Escalas Caimari. Reproduü de «Les murades de Palma. Miscel-lania». Diversos
autors. Estudis Baleárics, Palma,juny de 2001, gener de 2002. Número 70/71.

. solana que sembla una recopilació
d'articles escrits devers el 1969) i

també Josep Morata (Actes del III

Congrés en la Defensa del nostre Pa

trimoni Cultural: el Patrimoni Tu

dat, 1995). Abans, l'arxiduc Lluís
Salvador també n'havia fet esment

moIt de rampellada al seuDie Stadt
Palma (1882). NosaItres també hi
volem dir la nostra, pera amb un

altre enfocament, ja que intenta

rem valorar i observar alguns as

pectes de la tasca de Quadrado a

partir de certes anecdotes farnili
ars. Lluny de l'ámbit més acostat,
d'entrada, poden semblar fora de

lloc; pero les anecdotes ens seran

moIt útils. Per una part, poden ser

vir per amenitzar el text amb un to

aparentment informal i frívol

(pera al capdavall pensam que
moIt respectuós). Per l'altra, aques
tes anecdotes familiars ens servi
ran sobretot per il·lustrar com la

tasca de Quadrado sembla que fou

justament i positivament valora
da pels seus coetanis, per la pobla
ció mallorquina en general; no tan

sols per una reduída elit d'intel
lectuals o estudiosos de l'art. Per

que alguns dels coetanis del nos

tre personatge, de forrnació intel
lectual més básica, foren d'alguna
manera sensibilitzats, educats, grá
cies a Quadrado, en la valoració i
la protecció del patrimonio Sensi
bilització que després pogueren
transmetre aIs seus fills i als seus

néts. I heus aquí una de les cent

raons per conservar el nostre pa
trimoni i, amb aquest, les nostres

trames medievals: l'estima i la va

loració que els té cert sector de la
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població. Estima i valoració que
poden arribar en part, d'una ma

nera entranyable, de la ma dels avis
i dels pares, en la més tendra in
fantesa. D'altra banda, volíem es

mentar que Quadrado mateix es

crigué a favor de la conservació de
les trames medievals, a favor de
l'encant dels velIs carrers de Ciu
tat; feim comptes parlar-ne en un

proper escrit i esplaiar-nos a fons
en una qüestió que per a nosaltres
és essencial. Pero abans haurem de
fer encara un altre escrit que es re

ferirá a anecdotes relacionades
amb Quadrado i l'altre cantó de la
família. En el d'ara només n'hi cap
un, no n'hi ha per a més, l'espai de
que disposam ens limita.

.

EI nostre personatge

[osep Maria Quadrado i Nieto
(Menorca, 1819 - Mallorca, 1896)
fou historiador, escriptor i publi
cista. Políticament molt conserva

dor, destaca per la seva religiositat
molt activa. Aixó es reflecteix, per
exemple, en el fet que promogué
una recollida de signatures a les
Balears contra la llibertat de cul
tes. Tot plegat afecta la seva visió
de la historia, perque condemna
l'actuació dels agermanats i afirma

que Joanot Colom havia estat un

criminal. Feta aquesta petita i in
tensa introducció, el que nosaltres
volem fer avinent és que no feim

comptes entrar en tot aixó. No vo

lem ni podem jutjar el personatge
ni la seva ideologia. Com es des

pren del que hem escrit a la intro

ducció, el que pretenem és parlar
de l'admirable i exemplar tasca de

protecció del patrimoni que féu

Quadrado. És curiós, tanmateix,
veure com un home tan «de dre

tes» com el nostre personatge
excel·lí en la protecció dels nos

tres monuments. Perque avui la

dreta, a Mallorca, s'ha distingit en

els darrers anys per construir au

topistes no se sap si gaire útils (da
vant l'alternativa dels desdobla

ments) que tot ho arrasen i per dur
a terme devastacions gratuítes de

barris sencers al centre historie de

Ciutat. I aixo per no parlar de la

destrucció del pont del tren, de les

frase: «sa Historia de Mallorca»,
ens ressona al cervell des de la in
fantesa. Tot plegat s'esmentava a

la família potser amb certa

polissoneria, en un to de petita
rebel-lia gairebé imperceptible. Per

que? Perque el moment, els dar
rers anys del franquisme, encara

oferia una visió d'una Espanya/
Estat/nació d'un bloc, perllonga
ment de Castella i, per descomp
tat, de la seva llengua: el castella.
La resta eren «dialectes» (és a dir,
patois, subllengües) i folklorismes.
En aquesta Espanya franquista
monolítica, Mallorca no tenia pas
sat, no ocupava cap lloc, ni feia cap
paper més que el d'«ofrecer nuevas

glorias a Espanya». Com Valencia
o no tanto Aquest darrer país sí que
era el «levante español», d'aquí es

desprenia que nosaltres o no érem

res, o no érem de l'Estat espanyol,
o no estávem més a llevant que la
Península. Així que la nostra terra

ni tenia passat, ni ocupava cap lloc

(ja que no érein més a llevant que
la Península), ni feia cap paper;
fora de fer la cort a Madrid. Du
rant el franquisme, Castella venia
a ser la metrópoli i nosaltres, una

de les seves colónies subsidiaries.
Així s'havia de percebre almanco
en els estrats majoritaris de la po
blació (on s'encabia la propia fa

mília). Aixo era el que s'inculcava

I Detal1dela�deIM0l1ilamurada(l873).A1XÍUdelafamajaEscalas
Caimari. De «Les murades de Palma. Miscel·ümia». Obra cuada.

valuoses restes arqueologiques
d'Antoni Maura (dignes d'un pare

arqueológic), de les de Son Espa
ses, etc. Tant de bo la dreta d'avui

prengués model, quant a la protec
ció del patrimoni (trames medie
vals incloses), de l'home de dretes
de l'ahir que fou Quadrado. Per

que sembla que pren model, més

que d'homes com Quadrado, del
futurisme. Aquesta avantguarda
artística, com és sabut, ringué grans
concomitáncies amb el feixisme.
Sembla que és del futurisme, de la
seva fe cega en el progrés tecnolo

gic i en la velocitat, que surt aques
ta fascinació de la dreta per les au

topistes o per l'obertura de noves

vies aIs centres histories (les nos

tres estimades trames medievals
devien ser per als futuristes la cosa

més abominable, la quinta essen

cia de la inoperancia). Per cert que

alguns dels teorics del futurisme

moriren, víctimes de les seves ide

es, en accidents de circulació per
abusar de la velocitat. Pero tornem

a aquest personatge que tant ens

fascina i que tan lluny es troba del

futurisme, tornem a Quadrado.

Un llibre quasi mític de Quadrado

Com un referent quasi mític el

nom: «en Quadrado», pronunciat
amb certa reverencia i associat a la



La porta del Moll avui, lluny de la murada, com unferrersense carbó, lluny del

seu emplacament originario Tanmateix; gracies a Quadrado aquestes romanalles
de laportaforen reconstruides ipreseroades d/una destrucció absoluta.

a les escoles, el que es respirava al

carrero Si una elit minoritaria d'his

toriadors, intel·lectuals i algun fa

miliar una mica embadalit sabien

qualque cosa més, no importava
gaire, es tractava d'una minoria. La

seva veu, si arribava el eas, es po
dia silenciar facilment.

En aquest context dels últims anys
del franquisme, l'avi (Lluís Ramis
i Bernal, parroquia de Sant Miquel
de Ciutat, 1890-1981) ens parlava
de Quadrado. Ho feia perque ha
via llegit diverses vegades la seva

«Historia de Mallorca», ell havia

vist elllibre sempre per casa seva.

EI besavi, son pare (Lluís Ramis i

Martorell, parroquia de San t Mi

quel de Ciutat, 1861-1942), era qui
havia comprat el llibre de

Quadrado i també l'havia llegit i

rellegit sovint. ElI, el besavi, tenia

una formació académica molt ba

sica, pero era amant del cine, de la

historia, de la Ultima Hora, dels
animals i dels viatges. Viatges molt

modests, aixó sí, més que altra cosa

anava sovint a Barcelona, el petit

París de principi del segle xx que
tenien els mallorquins només a

una nit de vaixell. El besavi sem

bla que només féu una sortida a

l'estranger, el seu viatge més llu

nya fou una eixida a Alger amb els
amics i companys del carrer dels
Oms. «Vés-hi, vés a Alger, que tan

mateix en tens ganes», li digué son

pare (Lluís Ramis i Gomila, parro
quia de Sant Miquel de Ciutat, 1833-

1911). Pero tornem a la Roqueta i a

la nostra qüestió. Com deiem, el

besavi també era amant de la his

toria, especialmen t de la de

Mallorca, per aixó compra ellli

bre de Quadrado. Avui aquell
exemplar comprat pel besavi a fi
nal del segle XIX, com un petit tre

sor, encara el conservam a la famí
lia. EI darrer pie que el consulta

rem, a ca l'oncle (Lluís Ramis i

Juan, 1921-1983,parroquies de Sant

Miquel i de l'Encarnació de Ciu

tat), a ca la tia, ens sentírem molt
ben tractats. Havia de ser així, ja
que estávern en contacte amb

aquella petita joia familiar que tot

ho podía, tot ho pot, amarar de dig
nitat.
No ens sorpren que el besavi i l'avi

rellegissin sovint el llibre de

Quadrado, ni que fos per les il·

lustracions, que són prou per a

l'epoca. Tanmateix, no és aquest
l'únic merit de l'obra. Lestil és,

La torre de Paraires auui; entremig de molt de transit, construccions somerals i autovies que ensfanpensar
en elpujor delfuturisme. Tanmateix; grácies a Quadrado, avui encara lapodem contemplar ifer-li la volta

apeu. Entretatu desitjam que unfutur (nofuturis/a) depari un emam més harmonic a la torre.



frui t del momen t, una mica
ampul-lós i envitricollat, pero, la
prosa és, així mateix, planera, tal
com correspon a un llibre de di
vulgació. És, per tant, alló que es

diu un llibre de facil lectura. D'al
tra banda, ia formació intel-lectual
del besavi i l'avi sembla que no era

altissima. Sovint ens demanam que
devien pensar quan topaven amb

paraules com ajimez, extradós,
botareles o estribos. Ho entenien?
Pera sí, ho devien entendre i bé
grácies al context. Perque les pa
raules esmentades servien per des
criure monuments de Ciutat que
els eren ben coneguts. Ens agrada
ria imaginar-nos el besavi amb el
llibre a la ma recorrent la ciutat,
comparant les descripcions amb
els llocs i les coses citades. Nosal
tres ho hem fet, i s'ha de dir que,
en bona part, encara avui l'obra no

ha perdut vigencia. Per cert que
hem de dir aquí que el nostre lli

bre, l'anomenada per la família «sa

Historia de Mallorca d'en Qua
drado», és en realitat un text més o

menys divulgatiu sobre diferents

aspectes de les Balears (no només

d'historia) que forma part d'una
col-lecció de llibres dedicats a cada
una de les diferen ts províncies de
l'Estat espanyol. Elllibre fou es

erit en part per Quadrado i en part
per Pau Piferrer (parent de l'editor
de Maclovia y Federico?, en par
larem en l'escrit següent). Així que
el tom de les «Islas Baleares» de

Quadrado i Piferrer és un tom més

entremig d'altres de dedicats a cada
una de les províncies espanyoles.

Passejades per Ciutat

Com hem vist, el llibre de

Quadrado era com una petita joia
de la família. És una joia també, i

molt més encara, el record de l'avi

quan ens duia a passejar iens mos

trava orgullós els seus racons pre
dilectes de Ciutat. Racons, com

l'endret on s'ubica la porta del

Moll, vora la Llonja. Ens posava
davant i llavors ens explicava que
tanta sort que l'havien muntada

allá, la porta, i no havia desapare
gut amb l'enrunament de les mu

rades. Nosaltres, peti ts com érem,

La torre dePortopi i la torre deParaires definint l'entrada dePottopi: Fotografia
anterior a 1888, una de les que il·lustren elllibre Las islas Baleares, de Quadrado i

Piferrer. TambéJau la tasca de Quadrado que salzHl, com laporta del Mol� la tUITe de
Paraires. Iaquesta vegada emplacada alseu lloc originario Encarafaitaoen molts d'anys
perque construccums i obres diverses separassin les torres de la mar.

no acabávern d'entendre l'interes
del monument, ni tan sols ens aca

bávem de fer a la idea que les coses

més fascinants algunes vegades
són tractades com si no fossin res,
com si no tinguessin cap valor. No

enteníem gaire la qüestió, pero sí

que enteníem, ben bé i sense cap

esforc, la forma com el nostre avi

valorava que s'hagués salvat la por
ta. També ens parlava indignat de

com havien afusellat eI batle de

Ciutat, Emili Darder i Cánaves,
durant la Guerra Civil. Ell havia

vist desapareixer moltes de perso
nes i de coses, entre aquestes les

murades, a partir dels seus tendres

onze anys. (Tornem a les qüesti
ons sobre el nostre patrimoni.)
Sabia ben bé que la porta del Moll,
amb el seu parament de carreus de

pedra viva renaixentistes/manie
ristes, se salva per un miracle. Lavi
valorava perfectament que la por
ta s'hagués salvat encara que mal

menada, reconstruida al marge
d'una murada que no havia tingut

tanta de sort. Ho devia saber per
que, entre altres coses, a «sa Histo
ria de Mallorca d'en Quadrado»
se'n parlava. Aquest autor,
Quadrado, el devia haver topat al

guna vegada el padrí anant pel car

rer amb el seu pare, el besavi.
La mirada de l'avi adquiria una

dignitat especial quan es mirava la

porta del Moll, quan ens contava

com s'havia pogut, d'alguna mane

ra, recuperar. Després per uns se

gons callava; quedava abstret, im

mobil, amb la mirada fixa en el
monumento Llavors eIs seus ullets
blaus Iluíen amb més intensitat, la
seva figura prenia una dimensió

quasi mágica i s'amarava de digni
tat lluny de qualsevol petulancia.
Nosaltres, més preocupats peIs ca

cauets que després les seves fortes
mans havien d'encetar (com si les

closques fossin de paper), mirávem
la seva esvelta figura. El mirávem
una mica encuriosits, encara que
ja coneixíem aquell estat de capte
niment de l'avi d'altres ocasions.



Llavors també callávem per un mo

ment i pensavem que, encara que no

l'acabássim d'entendre, devia tenir

raó, devia .ser una gran cosa que se

salvas la porta, poder-la contemplar.
És difícil entendre una porta que no

tanca ni obre res, tan sols un jardinet
que semblava una mica insignificant.
La nostra elemental lógica infantil,
d'alguna manera, enyorav_a una mu

rada dissortadament desapareguda per

sempre.
Altres vegades l'avi ens parlava de la

murada en un to més distes (que ens

perdoni la Societat Protectora d'Ani

mals); ens explicava admirat que

vertaderament els moixos tenien set

vides, perque de nin, amb eIs

amiguets, agafaven moixos i els tira

ven daltabaix de les murades. Ens

explicava admirat que davant de la

seva decepció eis moixos s'enginya
ven per «aterrar» sempre amb les po

tes. Llavors, amb una enorme exerci

ei de flexibilitat i forca, utilitzaven les

carnes com a amortidors i no es feien

mal en l'aterratge. I aixó encara era

més divertit i xocant per als infants

animalicides que la mort sangonosa i

violenta que s'esperaven. Llavors el

cap buit d'aquell grup infantil repetia
I'experiencia de tant en tant, més que
amb la inicial intenció criminal, per

poder observar les habilitats de super-
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Lluís Ra�is i Bernal¡o/Ografia::l � 9071a Barcelona (figura asseguda).

vivencia dels moixos. Una altra de les

coses, ara més seriosa, que ens expli
cava l'avi semblava molt mala de creu

re. Se situava davant del Principal i

ens deia que antigament l'aigua, la

mar, arribava fins allá. La mar fins al

Principal? EIs néts ens mirávem in

creduls, s'havia begut l'enteniment?

Com podia haver arribat mai la mar

tan endins de Ciutat? Ens devia dir

que la Riera passava per la Rambla i

que a partir del Principal es feia com

una caleta que eguia pel carrer de la

Unió, el Born i la Marina fins a la

mar. Pero nosaltres ja no escoltávem

tanta de fabulació, la Riera per la

Rambla? 'Una cala pel Born? Tota

aquesta informació ja ni la processa
vem perque llavors ens mirávem una

dona nua, amb eIs pits en l'aire, sense

biquini ni un sant remei. La teníem

allá, al carrer, enfilada a una peti ta
fornícula de vora del Principal. Des

del seu racó la peti ta escultura de pe
dra jugava amb un pedae, per damunt

del cap, que provocativament no

aprofitava per tapar-se. Quina dona

tan barruda, gairebé tant com aquella
desenfreída maja de Goya que haví

em vist reproduída en algun llibre i

que tenia aquella cara tan lletja.
Amb tot i amb aixó, l'avi seguia amb

les seves, que la mar era allá mate ix

on trepitjavem, davant del Principal.
Aquella hipótesi, que hi havia una

caleta que arribava a l'altura del Prin

cipal a l'epoca romana, era de Pere

d'Alcántara Penya (potser també ens

ho deia l'avi). Per ventura ell ho sa

bia per Penya mateix, que havia estat

professor seu i ho devia haver contat

als seus alumnes, o ho havia llegit on

sevulla. Perque Quadrado, des del seu

llibre, dubtava totalment d'aquesta hi

potesi i dels «moderns» que la sus ten

taven.

Més coses ens contava l'avi sobre el

lloc on es féu el Principal. Resultava

que el seu solar antigament era al peu
de la mar i de la Riera, per tant els
materials del terra del trast eren xe

recs i per construir el teatre no troba
ven fort. Per aixó, hagueren de clavar

estaques i més estaques per fer-ne els
fonaments. Nosaltres una altra vega
da no l'enteníem de cap bolla: que
tenien a veure quatre estaques de fus
ta amb una construcció de pedra? És
clar que nosaltres no sabíem exacta-
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ment com s'usaven les estaques, ni

que, a més del Principal, era el proce
diment de fer els fonaments de llocs

pantanosos tan respectables com

Venecia.

Un arriscat viatge i el retorn

Quina joia el record de l'avi majestu
ós davant la porta del MolI, davant

del Principal, onsevulla de Ciutat (era
tan cintada que havia arribat un punt

que ja no volia passar ni una nit fora
del seu bressol urbá). Per aixo mateix

un bon dia ens sorprengué amb una

de les seves, potser era acabant les va

cacions d'estiu que es revestí de co

ratge i ens mena lluny del bessó me

dieval de Ciutat. De segur que hagué
de vencer fortes resistencies interiors,
pero a la fi, aquell dia tan assenyalat,
emprenguérem un arriscat viatge.
Agafárem un taxi i arribárern fins a

Portopí, primer, i la Bonanova, des

prés (muntanyola on no volia anar la

filIa perque «amb tants d'hotels ho
han tudat tot»). Llavors l'avi ens mos

trá orgullós la torre de Paraires iens
en contá una mica la historia; nosal

tres captarem que era molt antiga, que
a ellli agradava molt i que grácies a

Déu no l'havien esbucada. ElI devia
saber ben bé que la torre s'havia sal

vat grácies a la tasca de Quadrado,
com tants al tres monuments de

Mallorca. A la seva «Historia de

Mallorca» Quadrado mateix en par
lava. Ben igual com de la porta del
MolI. També ens contá l'avi que el

port, Portopí, es tancava amb una ca

dena. Es posava des de la torre de Pa

raires fins al far de Portopí (ben bé
com ho conta Quadrado en una nota

a peu de pagina del seu llibre). Qui
sap quants de coverbos més ens con

ta l'avi aquell dia. Com ara que passa
ren la lluna de mel amb l'ávia, el fe
brer de 1916, en un hotel molt «chic»

que tenia una vista «rnolt alegre».
Lhotel era cap a Cala Major, «sa vos

tra abuela mai ha volgut sortir de

Mallorca», ens féu avinent amb certa

recanca. Dins o fora Mallorca, elI en

sabia moIt, de fer la seva, de pintar-la
i de trobar coses guapes. La seva re

cerca de la bellesa era present en mol
tes de les seves dites, frases que repe
tia ara i suara quan venien al cas, com

aquesta: «M 'agrada més es Ponent



-de Ciutat cap a ses Illetes- que es Lle
vant -de Ciutat cap a Can Pastilla.»
Potser era I'endemá del nostre arris
cat viatge a Portopí i la Bonanova,
altra vegada dins Ciutat, quan l'avi ens

explicava més coses. Novament sor

tien dones nues pel mig, ell tenia la
ment molt més oberta que els néts en

aquest terna. Devia ser la proximitat
a la barruda del Principal que l'inspi
raya, perque aquesta vegada l'escena
ri era la placa del Mercat, no gaire
lIuny. Ens contava l'avi que al monu

ment a Antoni Maura, al centre de la
placa, li havien de posar una escultu
ra d'una dona nua com a al·legoria de
la veritat. Pero qualcú s'hi oposá, era

massa indecent posar-hi una dona
nua. Així que al pobre Antoni Maura
li posaren una escultura vestida amb
quatre pelIeringos, la mateixa que es

pot veure avui. Si la nuesa representa
la veritat, aquelIs quatre pelIeringos
tan decents havien de representar el
contrari, la mentida, la falsedat. D'ai
xó es queixava l'avi, de la falsa beatura
que espenyava tota la simbologia de
l'assumpte. Tot i així molts deuen opi
nar que ja l'hi esta bé, el monument

esgarrat, a Antoni Maura; la mort de
Ferrer Guardia, el seu castelIanisme i
la guerra del Marroc són algunes de

les coses que se li podrien retreure

(Martí Gené i Ramis ens,en diu qua
tre mots, de la veritat). I ja que parlam
d'Antoni Maura' i la veritatctambé
s'ha de dir, al seu favor, que sembla
que fou un dels que féu costat a

Quadrado per a la protecció del claus
tre de Sant Francesc. Un altre home
de dietes fent costat, almanco en'

aquest eas, a la protecció del patrimo
ni. Quant de mal que féu i continua
fent el pitjor del futurisme (alguna
cosa bona devia tenir). Especialment
si consideram que aquesta avantguar
da pesa avui a la dreta d'una forma
fossilitzada i inconscient, com una re

mora, sense cap tipus d'adaptació al
present. El present que fou l'idolatrat
futur dels futuristes.
Per a nosaltres ara el present és fer
memoria de l'ahir, i escriure, recor

dar com, passat l'arriscat viatge amb
l'avi a Portopí i la Bonanova, després
del passeig per la placa del Mercat,
s'acabaren les vacacions i tornarem a

l'escola. Enrere quedaven les xerra

des sobre els Canamunts i els
CanavalIs, sobre l'antiga ciutat mu

sulmana de l'Almudaina. Tot plegat
una mica espes, estrafolari per a la
nostra mentalitat infantil; eren les
«coses de I'avi», les de sempre. Potser
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fou la nit abans de l'escola que tin

guérem un somni estrany. Resultava

que, per fer una autopista terrible tran

sitada per avions, havien esbucat
molts dels entranyables carrers de eiu
tat recorreguts amb l'avi. Havien des
truít el Principal amb bombes de pur
purina -rnolt mortíferes en el somni.
El veiérem mig anegat d'aigua, en una

visió submarina. A l'endret de les ru

nes, una dona indecentment nua, com

de pedra, sempre deia la veritat. Ne
dava estranyament entremig d'esta

ques i cadenes, per damunt de carreus

falsament daurats amb purpurina des
tructora. Després del somni, com se

sol esdevenir, arriba l'endemá. Lla
vors comenca l'escola altra vegada,
per a nosaltres. Per a l'avi tornaren a

venir els seus passejos solitaris, els
seus amics, els seus lIibres, les seves

novel-Ietes. I nosaltres ara hem de
retornar al present, a la realitat més
immediata, per sentir que avui, ara

mateix, després de tants d'anys, segui
ríem amb més anecdotes. Pera com

deiem de bon comencament, sera per
a un altre escrit.

*Ange[ Francesc Gené i Ramis és lli
cenciat enHistoria de l'Art. Mallorca,
agost-setembre de 2007.
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La xilografía, que és la técnica de

gravat més antiga.pot congratular
se de sumarcentenars d'anys d'his

tória una historia amb data d'ini

ci imprecisa i en permanent dis-

il ió entre eis especialistes, els

qua) ubiquen alternativamen t eis
I origen a la Grecia de Marc

�

alExtremOrientdecomen

�ents de la. nostra era, o a la

Italia del egIe XDI, en concret a la

'utat de Rávena Sigui com vulgui,
quan igni el moment d'inici del

uidatge d'un bloc de fusta per en-

tintar-lo i després fer I'estampació,
I xilografía és la degana en aquest
art que, al llarg deIs segles, sobre

toU haferærvir per il·lustrar tota

mena de Ilibres i de documents,
gracies a la seva capacitat de fer que
una obra realitzada sobre una ma

triu ,es pogués veure multiplicada,
reproduída una "legada i una altra,
tantes vegades com es conside

rassin adients o necessáries.

Edicions 6a Obra Gráfica o Taller

6a, com és conegut per Ciutat, té

una data de naixement fixada el

1982, quan en els obradors del car

rer de Can Pont i Vic, 6a, de Pal

ma, es comenca a treballar per do

nar continuítat i recuperar les tec

niques tradicionals de l'obra gráfi
ca, especialment la litografia (obra
realitzada damunt una pedra lito

gráfica posteriorment processada
i estampada) i les diverses tecni

ques del gravat, l'aiguafort, I'aigua
tinta, la xilografia, etc. El 6a nai
xia quan l'allau de tecniques de

reproducció fotornecaniques havi
en aparcat les velles tecniques ar

tesanes com a metodes de repro
ducció, pero també eIs deixaven en

gran manera en I'oblit com a mít

jans per a I'expressió artística. Tot
i que la intervenció de l'artista es

redueixi considerablement i que
els resultats canviín de manera

molt notable els matisos de les

obres, la realitat és que la rapidesa
dels processos tecnológics i l'aba
ratiment dels costos s'han impo
sat sobre aquelles tecniques tradi
cionals de la gráfica. Pera, així i

tot, Edicions 6a Obra Gráfica no

tan soIs ha mantingut els seus ob

jectius fundacionals de treballar la

litografia i eIs gravats seguint eIs

procediments de sempre, sinó que

alllarg dels 25 anys d'história que
ara celebra ha posat aquestes ve

lles tecniques artesanes al servei

de la contemporaneítat, al servei

de la llibertat d'expressió dels ar

tistes, molts dels quals han tingut
la seva primera experiencia amb

l'obra gráfica als obradors del6a.

Ara bé, si hi havia una técnica que,
en aquests 25 anys de vida, el Ta

ller 6a havia experimentat amb
molta menys freqüéncia que la res

ta, era precisament la xilografia, la

més antiga de les arts de reproduc
ció de la imatge. Les dificultats que

presenta, sobretot per aIs artistes,
el treball de la fusta per aconseguir
el dibuix, així com la radicalitat

deIs seus resultats, de contrastos

forts, de blancs i negres per dir-ho

d'alguna manera, sense practica
ment lloc per aIs matisos, poden
estar entre les raons per a la pro
ducció escassa. De fet, la xilogra
fia, entre les tecniques de la gráfí
ca, és de les que més pateixen l'oblit
del presento
Amb l'exposició «XILO grafies»,
que fins a final de desembre ocupa
la renovada galeria d'Edicions 6a

Obra Grafica al carrer de la Puresa
de Palma, a la 'legada que es conti
nua amb la celebració d'aquest
vint-i-cinque aniversari del 6a,



aquests obradors i els nou artistes
que participen en l'exposició de
mostren la vigencia, la contempo
rancítat expressiva d'aquesta tec
nica. J oan Bennássar, J im Bird,
Ramon Canet, Maria Carbonero,
Pep Coll, Rafa Forteza, Alícia

. Llabrés, Menéndez Rojas i Tomeu
Ventayol, han respectar la tradició
de la técnica i els procediments,
pero a la vegada li han plantat cara

per bestreure de les fustes un re

sultats sorprenentment nous, del
tot contemporanis i en certa for
ma allunyats de la imatge que tra

dicionalment ens ha ofert la xilo
grafia.
La generositat dels formats, extre

madament grans pel que sol ser una

estampa xilográfica, la potencia
dels colors, l'expressivitat de la lí
nia o del gest de l'artista, la depu
ració en el dibuix en favor de l'es
trucrura de I'obra, certes Ilicencies
técniques per aconseguir matisos
subtils i, sobretor, el fet de posar la
tecnicaal servei de l'expressió lliu
re de cada artista, en compres que
el llenguatge de cadascun es limiti

segons els condicionants de la rec
nica són algunes de les conques
tes més destacables en aquesta ex

posició commemorativa. Una ex-

posició que, fins i tot al marge de
la técnica, ofereix unes obres ple
nes de vigor, que atorguen a!'obra
gráfica la dignitat que mereix.

13Blgl�lItI'll



((Calalao power?)) Siluació límil
alEI MeSQIIIDA

Aquest títol que encapcala les me

ves paraules pertany a un dossier

de la revista Lletres 29, d'octubre/
novembre de 2007, que recoman

perque hi ha tota una serie d'arti

des apareguts les darreres setma

nes en diversos mitjans de comu

nicació i escrits per periodistes,

ManeIOlIé

Combats singulars
Antología del conte catalá contemporani

Q UADER REMA

II.ml".4D1

economistes, escriptors, analistes,
polítics, etc. que, des de la singula
ritat de cadascun deIs autors, tenen

una intersecció comuna: la volun
tat de construcció d'un país, d'una
nació. Aquestes noves propostes
en un moment de .desconcert in
tenten superar eIs nous reptes a que
ens duu l'actual situació econorni

ca, política, social i cultural. Al
voltant del sobiranisme i la inde

pendencia, aquests textos van de
l'autocrítica més punyent a l'ana
lisi discernidora, de la denúncia
més frapant a la informació més
exacta. Miquel Sellarés comen}a
amb un artide escruixidor: «Es
hora de parlar dar, és hora de mi

rar-se al mirall i d'entendre d'una

vegada que el que li passa a la na

ció catalana avui és culpa nostra.

La nostra prudencia, el nostre

seny, i, per que no dir-ho també, la
nostra covardia ens han portat a

l'atzucac actual i a la perdua deIs
diferents trens de la historia que la

nació catalana no ha sabut agafar
a temps, i que han portat moltes
nacions d'Europa a aconseguir la
seva Ilibertat.» Hi ha articles de Sal
vador Clot, Sandra Arenas, David

González, Joan de Sagarra, Antoni
Serra Ramoneda, Josep Maria

Terricabras, Elisenda Paluzie, Mi

quel de Palol, Vicene Villatoro, Joan

F. Mira, Francesc Puigpelat, etc. A
més a més aquesta revista duu una

llista de les darreres novetats bi

bliográfiques ordenades per temes

que són una ajuda magnífica per a

qualsevollector.

'RENTRÉE' LITERARIA. Aques
ta tardor m'ha tapat de llibres que
llegesc a les totes amb ganes de tas

tar-los tots i passar gust amb cadas
cuno No sé per on comencar, Ho
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faré per un en que surt aquest cro

nista: Combats singulars. Antologia
del cante catalá contemporani (Qua
derns Crema), a cura de ManeI
Ollé. Aquest professor de literatu
ra i historia de I'Asia oriental a la
Universitat Pompeu Fabra i crític
literari militant (n'hi hauria d'ha
ver més) ha tingut molt de coratge
per crear aquest fris de disset es

criptors, millor dit, dels contes de
disset contistes (nascuts entre 1947

-aquest cronista- i 1973 -Pere
Guixa-) catalans d'ara (publicats
en els darrers vint anys) que per a

elI són el canon de la realitat actu

al del con te. Lautor ens ho diu ben
dar en el proleg: «En qualsevol cas

no espereu trobar-hi gaire res més

que un manat de ficcions fasci
nants i colpidores amb textures,
mapes genétics i coloracions sin

gulars: no hi busqueu condusions
definidores d'un imaginari especí
fic, d'una manera de riure o de fu

gir, d'una fórmula original per con

jurar pors i fantasmes, d'una fór
mula típicament local d'estripar o

de fer art amb paraula breu.» Hi ha
tres dones i tretze homes, dos ara

gonesos del mateix poble (Saidí),
quatre gironins (dos del mateix

poble, Sant Feliu de Guíxols), dos

mallorquins de Mallorca i un ma

llorquí de Valencia, cap catalá del

RosselIó, cap tarragoní, una llei

datana, un parisenc, un de Man
lleu i cinc barcelonins. Ollé diu
ben dar que la tria correspon a eri
teris literaris. I, també, tan bé, ac

centua que són literatura catalana,
empero substantivitzant la litera
tura i adjectivitzant la catalana:
«Un dels trets definidors dels es

criptors d'aquesta antologia és tam

bé el de practicar una literatura de

gran ambició, que abans que "ca

talana" es vol "literatura", que es

vol substantivament literatura i ad

jectivament catalana: una literatu

ra que vol interessar, admirar, pro

vocar, emocionar, impactar, re

moure o descol-locar el lector, qual
sevol mena de lector, sense accep
tar en cap eas que fer-ho en lIen

gua catalana hagi de ser un fet li

mitador, ans al contrari.» Aquests
contes que ens parlen de la por, del

pas del temps, de la mort, de la hi-

pocresia, de l'amor i el desamor,
del poder, de la incomunicació, de
les relacions de parella, del pas a

l'edat adulta, de les relacions entre

infants i adults, de l'enveja, de la

felicitat, de la solitud, de la joia,
etc. tenen una altra característica

que Ollé posa al descobert: la seva

universalitat essencial. [osep M.

FonalIeras, Gabriel Galmés, Pere

Guixá, Merce Ibarz, Empar Moli

ner, Imma Monsó, Quim Monzó,
Vicene Pages, Miquel de Palol,
Sergi Pámies, Sebastia Perelló,
Pone PuigdevalI, Jordi Puntí, Toni

Sala, Francesc Serés, Márius Serra
i aquest cronista són els escriptors
que formen aquesta antologia mag
nífica i modélica. Només vull dir
ben a les dares que m'ha semblat
una an tologia apassionan t, que es

llegeix a tota, que es rellegeix len

tament, que fa passar un guster per
la varietat de sabors, i que demos

tra, ofcourse, la vitalitat del conte

ara i aquí. Absolutament recoma

nable.

LLEGIR POESIA: un dels gusts
més grans de la meva vida. Aques
tes coses, en aquests temps de fos
ca i de mala educació, s'han de dir:
les petites felicitats que ens donen
un llenguatges fets de versos sobre
una plana en blanco Des de fa més
d'un mes un dels llibres de poe
mes que lIegesc i rellegesc (rellegir
és la vertadera lectura) ésLa avenida
de la luz (Lumen) dejo C. Llop. En

aquesta obra, Llop ha aconseguit
crear un món literari en que el lec

tor troba tota casta de melodies i
ritmes que a partir de l'autobiogra
fia del poeta es converteixen en

materia de revelació. Ha agafat al

guns dels mots de la tribu i els ha

ajuntat amb uns determinats har

mónics que els han fet excepcio
nals. Me'n vaig dur el llibre a la

Fira del Llibre de Frankfurt i da

vall aquella llum de plom, a l'om

bra d'un bosc gratacels, deia en veu

alta aquells poemes que són auto

retrat, natura morta, elegia, postal,
monoleg, dramolette, energia ver

tadera, de la bona, que produeix
un catáleg inesgotable de sensaci

ons, de perspectives, d'invencions,
de sentits o de la seva absencia, Lar-

quitectura verbal de La avenida de

la luz és la d'una avinguda casa en

que podem seure en una cadira,
passejar entre vitrines, descansar
en un sofá, fer cuina, dormir entre

columnes bíbliques, somniar amb
la brevetat del temps, en el fímer

espai-temps del plers, en el corat

ge davant els dolors que ens habi

ten, en l'esplendor d'un instant

perfecte de l'existencia cacat al vol,
en la potencia de l'amistat, en la

forca de l'amor. Tots temes d'un
clássic de qualsevol epoca. Sí, aixó
és el bessó d'un llibre clássic: ha
ver teixit unes paraules que desafi
en el temps i l'oblit, que sempre
diran coses pels segles dels segles.
Amb aquesta intensitat de monu

mentum, Llop ha escrit aquest ta

pís de mots que esclaten en totes

les direccions cap a un lector atent,
amorós, apassionat, un lector ver.

Només els nobles d'esperit, ai lasl,
podran fruir d'aquestes músiques
verbals llopianes que fan molta de

companyia i ensenyen, alhora, a

estimar la vida en el seu esplendor
i també, tan bé, en el seu refina
mento Gratitud dóna el meu cos de

lector, el meu esperit, a un poeta
que canta la victoria de l'art per
damunt comercos, miseries, dicta
dures i guerres. Gratitud per il
luminar-nos zones de I'existencia

que sense ell no hauríem sabut, per
donar-nos sabors gustosos de les
coses de la vida: les botaniques i
les zoologies són estimades per
Llop que ens les mostra en el mo

ment de la tendresa i del fruit, de
la metáfora i del pont, els paisatges
humans i físics ens donen visions
amb lents diverses i fetes a posta.
En un antológic poema, «Cuarenta

días», en que ens broda amb mots

felices el seu estiueg des del vai
xell de sa casa, ens parla de la poe
sia com un do, com el pa o el bany
a la mar, i ens suscita que escriure
és una forma d'estar en el paisatge
com llangardaixos, libel-lules o ca

derneres. Té totes les raons, la seva

poesia és un do com un caqui o

una magrana. I llegir-Ia ens fa sa

ber que nosaltres també som dins
el paisatge com un matrimoni de

Bergman, l'arena o la resplendor
de la tempesta.
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Dei Pori �'Andratx a Sani 11m

Itinerari:
Port d'Andratx (Club Nautic)
coll des Ven t - puig d'en Tió -

pas Vermell - Cala es Conills -

SantElm

Horari aproximat: 2 h 30 min

(temps aproximat de marxa,
sense les aturades)

Descripció de l'itinerari

Des del Port d'Andratx, una vega
da passat es Saluet i ses Alcoves,
l'avinguda de Gabriel Roca ens

deixa davant el Club de Vela, on

cornencam l'excursió. Un poc
abans de la porta principal del el
Club Nautic o de Vela, voltam pel
carrer de la dreta, denominat Al
dea Blanca, en direcció nord. Ben

aviat, passam un primer carrer a

l'esquerra, anomenat de s'Almu

daina, que comunica amb es Corb
Marí i el Puig de s'Espart. A l'entre
fore següent, deixam de banda la
carretera principal i voltam a l'es
querra pel camí denominat preci
sament carrer de Cala d'Egos; rec

te, en certa tendencia a la dreta,
continua el carrer que arriba a les
urbanitzacions de Montport i de
Can Borras. Al cantó de l'esquerra
del carrer de Cala d'Egos, un

cartellet de l'IBATUR ens indica
que també és aquest el comenca-

GASPAR VAl ERO

ment de l'excursió al pas Vermel!.
Pel carrer de Cala d'Egos, pujam
lleugerament, amb sol asfaltat, amb

alguns xalets a l'esquerra i amb una

paret seca molt desfeta, amb ma

tes, a la dreta, seguida de diversos
xalets. Quatre minuts després del
darrer entreforc, posam atenció al

camí perque la nostra ruta agafa el
vial de la dreta. Dos minuts més

endavant, entre obres recents i
moviments de terra, a l'esquerra hi
ha encara una caseta tradicional,
punt on s'acaba l'asfalt. Tres mi

nuts després, arribam a un plani-
01, envoltat de pins, que serveix



d'en treforc de camins, el segon de

l'esquerra puja fent voltes aptes per
a vehicles en la mateixa direcció

que la nostra ruta; es tracta d'un

camí modificat per eixamplaments
recents; mentre, a la dreta, avanca
el sender que, a manera de camí

vell o de drecera excursionística,

puja ben rost entre pins, mates i

aladerns, a més de botges, xiprell,
ginebró i garballons. Més a la dre
ta encara, un comellar dominat

pels pins acull una torrentera.

Després d'aquest primer tram de

desnivell pronunciat, arribam no

vament, en devers tres minuts, al

camí ample, convertit en vial d'ur- ..a......
banització en obres; mentre, a la �
dreta notam un forn de cale, com-

pletament orfe. Poc després, a la _
dreta recuperam el camí estret, en

pujada mantinguda. Set minuts
més amunt, a l'esquerra s'apropa
el coster del vial; una mirada en-



rere. ens ofereix una vista sobre el

Port d'Andratx; a la dreta, rere el

comellar d'en Vinyetes, es poden
veure eIs xalets més alts de la urba-

.

nització de Can Borras, vora la

font Seca. Tres minuts més amunt,

després d'una certa tendencia a

l'esquerra per salvar moviments de

terra, enllacam una altra vegada
amb el vial ample, vora un dipósit
d'aigua nou que queda a la dreta. A

l'altra part de carretera, el camí

vell, seccionat per les obres, inten

ta fer-se veure entre tanta mutila-

ESPECIALISTES

EN ARTICLES

DE MUNTANYA,
CAMPING, ESQUÍ

IESCALADA

Tequipam per a l'cventurc

ció; per aixo, pujam uns graons ir

regulara per salvar el coster desear

nat i recuperam el camí velI. Dos

minuts més endavant, el sender

ens deixa al coll des Vent.

EI con des Vent apareix ornat per

alguns pins; separa el vessan t del

Port d Andratx del de Cala d'Egos,
:i té el puig de na Moragues (232 m)
com a esperó de migjorn. Hi arri

ba el vial que hem comentat, per

la qual cosa algun vehicle agosarat

Itiner
•

pot pujar-hi, Al coll, arrenca un

primer camí cap a la dreta, que co

munica amb el del pas Vermell i,
des d'allá, a Sant Elm i a s'Arracó;
parteixen també dos camins a l'es

querra, que davallen per vies dife
rents a cala Cala d'Egos. Dins I'ám
bit de la cultura popular, podem
destacar la presencia de dos forns
de cale, a la dreta de l'entrada al
colI.

Després del coll des Vent, la nos-
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tra ruta continua pel camí ample de
la dreta, mentre que el camí de l'es
querra ens davallaria a la cala. El
camí, de carro, puja lleugerament,
amb mates, ullastres, xiprell, estepa
blanca i garballons. A devers cinc
minuts del coll des Vent, arribam a

un collet amb bona vista sobre la zona

de Cala d'Egos i el cap de Llebeig de
sa Dragonera. Cinc minuts més en

davant, a l'esquerra, enmig del coster

enfonsat, hi notam una era de batre,
amb la garlanda de pedres ben altes.
Just després, a la dreta compareix el

marge nou d'una casa de la urbanit
zació de Can Borras, amb la carretera

a la vora. Un poc més endavant, po
dem observar a l'esquerra la petita
casa tradicional dita Can Coves.
La nostra ruta avanca per camí pla

ner, de carro, cap al nord. Enmig d'un
comellaret situat a la nostra esquerra,
hi ha restes de marjades. EI camí ara

puja lleugerament, i deixa un planiol
a la dreta, amb dos camins i vista so

bre Andratx. A partir d'aquí, la línia
eléctrica ens acornpanyará durant un

bon tram de camí. Set o vuit minuts
més endavant, deixam a l'esquerra un

camí que davalla, i resseguim dos re

volts en pujada, després dels quals
assolim un collet, amb el camí que ha
tallat el coster superior, iens compa
reix el vessant de s'Arracó; és l'indret

que identificam amb el nom de coll
de sa Canal d'en Ric. Un poc després,
a la dreta queda una barraca en ruí

nes, de planta rectangular, d'un aigua
vés. Just a la dreta deixam el camí de
les an tenes de telecomunicacions,
amb una torre eléctrica que defineix
l'indret com a penyal Vermell. A de

vers tres minuts de les antenes,
deixam a la dreta el camí antic del pas

Vermell, per on davallarem després
de pujar al cim. La pujada continua
en forma de pista, amb correes d'ai

gua. Després d'un planiolet, arribam
al cim del puig d'en Tió, senyalitzat
per un vertex geodesic, Hi destacam
la vista amplia sobre Sant Elm, es

Pantaleu i sa Dragonera, i també so

bre el puig de Galatzó i la mola de

s'Esclop.
Davallam del puig d'en Tió pel ma

teix camí durant uns cinc minuts i

voltam pel camí vell ja ressenyat, que
ara ens queda a l'esquerra. És un ti

rany de muntanya, amb roques i ter-
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ra. Just després, passat un portellet
obert, arribam al pas Vermell, ca

racteritzat efectivament per un re

lleix o cornisa situada entre roques
rogenques, amb la banda esquerra
tallada sobre Sant Elm, i amb el

camí que parteix per la dreta. AI

capdamunt, a la dreta de la nostra

posició, una carena o cresta rocosa,
sovint extraplomada, discorre per
damunt els nostres caps. A la dre
ta, hi destriam una barraca adossa-

da a la paret de roques.
Després del pas, con tin uam en

davallada cap a l'esquerra, per un

camí estret, soleat per correes fets

per l'aigua, entre xiprell, carritx,
estepa blanca, garballons i botges.
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A uns vuit o nou minuts del final
del pas, enllacam amb un camí de

carro, on voltam a l'esquerra; cap
a la dreta, podríem arribar a

s'Arracó. [ust després, a la dreta

queda un diposit d'aigua modern,

antiincendis. Encara en davalla

da, seguim un revolt a la dreta, i

després, voltam a l'esquerra per
una drecera, i ben aviat enllacam
amb el camí de carro, cap a l'es

querra. Un poc més avall, a l'es-

querra deixam un altre camí. Camí

endavant, travessam un petit estret

de roques i arribam a un entreforc
de camins; la via a la dreta arriba
també a Sant Elm, pero decidim

continuar recte, per assolir un iti
nerari més proper a la mar.

Continuam en línia recta, amb el
torrent momentániament a la dre

ta, amb gatoves i aritges, a més
d'ullastres i estepa blanca. Passam
el torrent i a l'esquerra observam

un forn de cale; després, encara

travessam el torrent dues vegades
més. Immediatament, a uns cinc
minuts del forn de cale, hem de

posar molta atenció, ja que voltam
a la dreta, a l'altra banda de tor

rent, amb el camí convertit en un

tirany estret, i arribam a un plani-
01 pedregós, amb bona vista sobre
sa Dragonera i Sant Elm. Més a la

dreta, passam vora dos dapers,
amb romaní, gatoves i garballons
pels costats; mentre, a l'esquerra
es configura un penya-segat, direc
te sobre la mar. Ben aviat, per un

tirany tenue que parteix per l'es

querra, davallam rápidament cap
a Cala es Conills, entre xiprell. Sis
minuts més avall, arribam a un

collet baix, on continuam per la

dreta, amb restes de marjades, ara

envaídes per pins joves. Un colze
de marge ens separa d'un
comellaret en davallada cap a la

dreta; just després, arribam a una

caseta de planta rectangular, amb

restes d'una cisterna a l'interior.

Després d'un marge que s'alca a

l'esquerra, passam un redol de pins
i assolim un planiol, on davallam

cap a l'esquerra, per un graó en el

marge. Tres minuts més tard, des

prés de passar per un comellaret

ple de pins, arribam al primer edi

fici, ben nou, de la urbanització de

Cala es Conills, obstade que hem
de franquejar per l'esquerra, per on

el tirany ens davalla davant la cala.
Deixam la cala a l'esquerra i

pujam pel vial anomenat carrer de

Cala es Conills. A la propera bifur
cació de vials, cap a la dreta, amunt,

parteix el camí de les cases velles
de Sant Elm, mentre que per l'es

querra, avall, arribam al centre del
nudi de Sant Elm i a la platja.
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eIs novel·listes William Faulkner,
Scott Fitzgerald o Raymond
Chandler. La diferencia amb la si
tuació actual rau que pariam d'una

explosió de la meca que ha deixat

fragments en eIs quatre confin s

del planeta. En la seva pel·lícula
interminable, Lynch extrapola
Sunset Bulevar cap a la ciutat po
lonesa de Lodz, i repren eIs orí

gens jueus a l'Europa de l'Est de
la majoria deIs magnats cinema

tográfics, amb cognoms tan ino
blidables com Mayer, Thalberg o

Goldwyn.
Es tracta, finalment, de decidir si
la diaspora de Hollywood esta

connectada al descens generalit
zat en la qualitat de les pel-lícules,

i la davallada correlativa en les
xifres d'assistencia a les sales. En
un incís, cal recordar que tota la

població cinéfila de Mallorca po
dria albergar-se de sobres en el seu

complex de multicines més gran.

Aquest procés de nidificació en

habitatges cada vegada més ben
dotats des del punt de vista de la

reproducció de pel-lícules reper
cuteix negativament en la cohe
sió social, pero no ens deixem

apartar deIs factors económics que
governen en l'actualitat qualsevol
iniciativa pretesament estética.
Si hi ha llibres que lloen el beis
bol en el seu rol de factor de con

solidació comunitaria, com rela
tivitzar el paper del cinema en
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aquest apartat. EIs cinemes madri

lenys es transformen en teatres.

En part, perque Hollywood pro
dueix cada vegada menys pel·
lícules, i no omplireu aquests 10-
cals ambMataharis. Aquest descuit
del mereat exterior, amb el pretext
de la globalització hollywoodiana,
és una de les fonts de l'antiame
ricanisme denunciat sovint pels
pensadors de dretes. Per desgra
cia, no se'ls ha ocorregut acudir
al cinema per combatre aquesta
sensibilitat hostil cap a l'epicen
tre imperial.
EI domini del món mitjancant el
cinema no va ser un procés acci
den tal, sinó perfectamen t disse

nyat des que, el llunyá 1917, el pre
sident Wilson contempla El nai
xement d'una nació, de Griffith, i
s'adona que és l'instrument ideal

per conquerir «els cors i les
ments» del planeta. Si us sona, no

anau equivocats, perque la lluita

pels hearts and minds deIs iraquians
va impulsar Bush al major desas
tre de la política exterior nord
americá. Li hauria valgut més con

querir Bagdad amb pel-lícules. Lle
vat que Hollywood ja no les fabri
ca. I nosaltres les patim.
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